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FACULTEITEN DEBATTEREN OVER 
ONDERWUSLAST Inhoud

De voorzitters der faculteiten, verenigd in het college van decanen, buigen zich deze 
week opnieuw over het probleem van de ongelijke verdeling van de onderwijsbelasting 
binnen de universiteit. In de afgelopen maanden zijn al ettelijke vergaderingen aan dit 
onderwerp gewijd.
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discussie is aangezwengeld door 
de juridische faculteit, die meent 
dat haar wetenschappelijke staf te- 
Veel tijd kwijt is aan onderwijs en 
daardoor minder aan onderzoek 
teekomt. Bij de medische faculteit, 
die de naam heeft de rijkste te zijn, 
dgt die verhouding veel gunstiger. 
Een herverdeling van de middelen 
?ou hiervoor de enige remedie zijn. 
*-te andere faculteiten nemen een 
tussenpositie in. In opdracht van de 
voorzitter van het college van deca
an, rector magnificus F. Bonke, is 
een inventarisatie gemaakt van de 
onderwijsbelasting bij de verschil
lende faculteiten en zijn tevens mo
dellen ontwikkeld om die belasting 
°P een andere manier te spreiden.

^e medische faculteit verzet zich te
gen de plannen met het argument 
dat zij precies voldoet aan de nor- 
*hen zoals die door het ministerie 
van onderwijs en wetenschappen 
gorden gehanteerd en dat zij verge
ben met zusterfaculteiten niet in 
een luxe positie verkeert. Bij de 
rechtenfaculteit vecht men die nor
men als zodanig aan en wil men het 
Verdelingsmodel volgens het sys
tem ’extern=intern’ verlaten. In 
dat systeem wordt de wijze van fi
nanciering door het departement 
rechtstreeks vertaald naar de ver
houdingen binnen de universiteit. 
Ue overheid financiert de universi- 
teiten op grond van het karakter der 
•aculteiten die zij in huis hebben.

Voor beta-faculteiten krijgt men 
het meeste geld, voor gamma- min
der en voor alfa-faculteiten het 
minst.
Volgens de decaan van de juridi
sche faculteit, prof. Crombag, ver
keren de onderhandelingen in het 
college van decanen in een uiterma

te delicaat stadium. Zijn faculteits
bestuur dringt erop aan dat de 
kwestie voor 1 april beslecht is. Het 
gehele traject van besluitvorming 
via college van bestuur en universi
teitsraad zou dan doorlopen moeten 
zijn.
Wammes Bos

Laatste muurschildering in Oud-Gouvernement gered
Een bliksemactie van de Universiteitsraad heeft de laatste wandschildering 
uit het Oud-Gouvernement gered. Het feestende godengezelschap dat in 
1935 door de schilderes Judy Michiels van Kessenich is aangebracht boven 
de monumentale schouw in de Feestzaal, zou vrijdag met een witte laag la
tex zijn overgeschilderd, als de avond daarvoor het U-raadslid Jan van der 
Made de oneerbiedige behandeling van de kunstwerken in het gebouw niet 
in de vergadering van de universiteitsraad ter sprake had gebracht.
Van der Made gaf een uitvoerige opsomming van de kunstwerken en pro
ducten van kunstnijverheid die bij de verbouwing van de voormalige zetel 
van het provinciebestuur waren verdwenen. Zo zijn in de hal aan de Lencu- 
lenstraat twee van de drie gebrandschilderde ramen van de glazenier Jan 
Grégoire verdwenen, in de voormalige ambtswoning is de muurschildering 
van de kunstenaar Jellinger (zwaar fout in de oorlog als hoofd van de Kul- 
turkamer) overgeschilderd, terwijl tal van stilistisch verzorgde details als 
meubilair en deurklinken zijn vervangen door hoogst onpersoonlijke nieu
wigheden. Het gebouw is vanwege zijn leeftijd (iets meer dan vijftig jaar) 
niet beschermd als monument, maar wordt volgens de gemeente Maastricht 
wel zo behandeld. De architect, rijksbouwmeester Bremer, begint opnieuw 
in de belangstelling van architectuurhistorici te staan, juist nu zijn voor
naamste bouwwerk, de Hoge Raad in den Haag, onder de slopershamer ge
vallen is.
Het college van bestuur heeft de raad beloofd voortaan meer respect voor 
het gebouw te tonen. Het heeft de raad beloofd de bewering van Van dér 
Made na te trekken of kunstwerken inderdaad tot vijftig jaar na de dood 
van de auteur niet mogen worden aangeroerd zonder toestemming van de 
nabestaanden, (jh)

Emancipatie

Drs. Marie-Louise Schreurs neemt afscheid als 
voorzitter van de 
Vrouwenemancipatiecommissie. Er is volgens 
haar al veel bereikt, alleen duurt het allemaal zo 
„eindeloos lang”. Het college van bestuur ziet 
emancipatie tezeer als een geldverslindende luxe. 
De nieuwe emancipatiewerkster zal binnen deze 
instelling veel goodwill moeten kweken.
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UNIVERSITEIT KRIJGT LEERSTOEL 
'HUMANISTISCHE VISIE OP 
mens en computer’

de Faculteit der Algemene We
tenschappen zal een bijzondere 
teerstoel ’Humanistische visie op 
teens en computer’ worden onder- 
gebracht. Dat heeft de universiteits
rad vorige week donderdag beslo
ten.
^te leerstoel is een initiatief van de 
Richting Socrates, een werkstich- 
l’ng van het Humanistisch verbond.

werd in 1963 opgericht met als 
noel wetenschap en kuituur te be
orderen, waarbij de humanistische 
v*sie als uitgangspunt wordt geno- 
teen. Het Humanisme kenmerkt 
*lch onder andere door de opvatting 
«at ieder mens -in vrijheid en ver
antwoordelijkheid- zelfstandig posi- 

moet kunnen kiezen ten opzichte

van maatschappelijke waarden en 
tradities.
De Stichting Socrates heeft al bij 
zondere leerstoelen ingesteld aan 
de universiteiten van Utrecht, Lei
den, Delft en Wageningen en er zijn 
plannen voor bijzondere leerstoe
len in Amsterdam, Rotterdam en 
Twente.

De in Maastricht te benoemen bij
zondere hoogleraar zal worden on
dergebracht bij de vakgroep Infor
matica en gaat aandacht besteden 
aan problemen op het gebied van 
kunstmatige intelligentie. Daarbij 
wordt met name gedacht aan de 
maatschappelijke betekenis van 
technologische ontwikkelingen? Er

kan bijvoorbeeld onderzoek wor
den gedaan naar normen en waar
den omtrent de relatie tussen infor
matisering en privacy.
De nieuwe hoogleraar wordt be
noemd op voordracht van een Col
lege van Toezicht, waarin naast 
twee leden van de Stichting Socra
tes ook twee Maastrichtse hooglera
ren zijn vertegenwoordigd: de de
caan van de Faculteit der Algemene 
Wetenschappen prof. dr. G.H. de 
Vries en het hoofd van de vakgroep 
Informatica prof. dr. H.J. van de 
Herik.

Emely Nobis ■■■■■■■■

Volgende week geen 
Observant
In verband met Carnaval komen 
volgende week niet uit. Observant 
21 verschijnt op 16 februari.
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Broekriem

Wat jaren voor de rijkste faculteit doorging blijkt 
nu te moeten bezuinigen. Is er potverteerd? 
Directeur Edward Steur van de medische 
faculteit: „Geld dat je krijgt moet je gebruiken.
We zijn geen bank.”

Hoofd

De hoofden waarvan KRO’s brandpunt deze 
week de handelswaarde aantoonde, zijn volgens 
professor Drukker van de vakgroep 
Anatomie/Embryologie niet afkomstig uit 
Nederland. Toch blijkt het in Maastricht zeer wel 
mogelijk om ongehinderd preparaten van de 
snijzalen mee te nemen. Daarom zullen de 
veiligheidsmaatregelen in de toekomst worden 
aangescherpt.

ARHO

Het voorstel van de Adviesraad voor het Hoger 
Onderwijs om de universitaire 
bestuursorganisatie te veranderen, viel niet in 
goede aarde. „We hebben die kwestie 
onderschat”, meent de voorzitter van de ARHO, 
drs. C. de Hart. Toch is de discussie over het 
onderwerp volgens hem nog lang niet afgesloten
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T oetsingssy steem 
slaat alles

Het toetsingssysteem in Maastricht 
slaat werkelijk alles! Ik ben studente 
aan de faculteit der 
Gezondheidswetenschappen, en ik 
word niet goed van alle “grove” fouten 
die gemaakt worden bij het toetsen van 
de bestudeerde stof. Bij de vorige 
bloktoets hadden verschillende mede
studenten de antwoordsleutel en was 
de locatieplanning verre van optimaal. 
Op Büro Onderwijs kan ik nu lezen 
hoe het allemaal kwam; andere 
drukkerij, het zal niet meer gebeuren! 
De locatieplanning was nu beter 
geregeld: voor de bloktoets van 20 
januari was een halve dag van te voren 
bekend wie, wat, waar, wanneer had. 
Ik was 20 januari op tijd in De Heeg, 
maar 10 minuten na de officiële 
aanvang was er nog geen toets te 
bekennen. “We hadden te weinig 
bloktoetsen, we hebben ze vanmorgen 
bij moeten laten drukken.” Hilariteit 
onder 200 studenten. “Het is de 
bedoeling dat we nu de toets op 
nummer gaan uitdelen, dus probeer je 
eigen toets te vinden.” Tweehonderd 
studenten staan op en groeperen zich 
voorin de sportzaal om “gezamelijk” 
wat vragen door te nemen. De 
bloktoets lag gewoon op wat tafeltjes. 
Lachen, chaos, leuk. Een half uur na de 
officiële aanvang begon de toets.
Ik vind dat je jezelf als faculteit niet 
serieus mag nemen wanneer je zo 
slordig met toetsen omgaat. Ik vind 
chaos, hilariteit, geen goede planning, 
niet passen bij een studierichting die 
straks mensen af gaat leveren die mee 
moeten denken in de gezondheidszorg 
van Nederland. Ik heb het dan nog niet 
eens gehad over de grote discrepantie 
die er bestaat tussen de wervende 
krantekoppen van “inzicht verwerven 
in Maastricht” en de ontzettend op 
feiten gerichte bloktoets die we nu 
voor de tweede keer te maken kregen. 
Mocht het zo zijn dat de universiteit, 
de faculteit in dit geval, een 
voorbeeldfunctie heeft voor de student, 
dan zie ik de toekomst somber in.
Het toetsingsysteem in Maastricht slaat 
alles, en ik sla terug!

Marieke Janssen

CRALS TAXI'S

Part-time 
chauffeurs
gevraagd voor weekend. 
Cabergweg 14, 6217 SC Maastricht. 
Tel. 212200 (administratie).

Ingezonden brieven voor deze rubriek mogen een 
lengte van maximaal één kantje A4 hebben. De 
redactie behoudt zich het recht voor brieven in te 
korten of niet te plaatsen.

Ellende 
bij bloktoets
Aan het begin van het blok 
Ordeningsprincipes van het 
gezondheidszorgsysteem vragen wij 
ons af: welke principes?
In onze, nog niet zo lange, studietijd 
heeft die ordening namelijk al vier 
maal gefaald: twee maal bij de (twee) 
bloktoetsen en twee maal bij de (vier) 
blokopeningen.

Bij de afgelopen bloktoets van 20 
januari bleken er wel genoeg stoelen 
maar geen toetsen te zijn zodat een 
paar honderd studenten door elkaar 
heenliepen zoekend naar hun tafeltje, 
met al wel of nog geen toets.

Op maandag 23 januari stonden we 
met z’n allen voor de deur van het 
Staargebouw om te horen te krijgen dat 
de aanwezige muzikanten er wel aan 
hadden gedacht tijdig te reserveren. 
Voor diegenen, die het geduld op 
hadden kunnen brengen te wachten, 
begon het openingscollege ongeveer 
een uur te laat in de Mabi.

Waarschijnlijk zijn het organisatorisch 
compleet niet met elkaar 
samenhangende voorvallen, met 
verschillende oorzaken en 
verschillende verantworordelijke 
personen.

Helaas komt het er voor ons op neer 
dat we steeds meer het gevoel krijgen 
dat er een loopje met ons genomen 
wordt.

Als een dergelijk incident zich n.l. 
meerdere keren voordoet ga je aan de 
organisatie van de faculteit in al haar 
facetten twijfelen.

Het mag dan zo zijn dat in dit 
onderwijssysteem colleges en 
bloktoetsen niet op de voorgrond staan 
maar wij menen toch te mogen 
verwachten dat deze aspecten van het 
eerste jaar voldoende aandacht krijgen.

Anita van Ingen, le jaars G.W. 
Loes Polman, le jaars G.W.

Autorijschool Dorssers
doet het met garantie

Jawel, indien u de eerste keer niet 
slaagt voor het rij-examen, betaalt u 
de tweede keer niets. Door het hou
den van proefexamens met een rij- 
examinator wordt u optimaal voor
bereid op uw examen.
U betaalt slechts ƒ 35,- per rijles in 
VW Golf. Tevens het adres voor uw 
motorrij-opleiding.
Bel voor informatie 04490-77738 
dagelijks na 18.00 uur en het gehele 
weekend.

NSEM, de studentenvakbond voor WO 
en HBO studenten zit nu op het Oud- 
Gouvemement, kamer 0.300G (ingang 
Lenculenstraat). Tel. 887142.

Lid van NSEM kun je worden door 
slechts f 10,00 te storten op rek.nr. 
3843114, t.n.v. NSEM.

Alles over studiefinanciering kom je te 
weten door een Poenboek aan te 
schaffen. Stort f 5,00 (lid) of f 7,50 
(niet lid) op rek. nr. 3843114 o.v.v. 
Poenboek. Je krijgt het dan thuis 
gestuurd.

Lancia Delta 1500 GT Bouwjr. 1984, 
km.stand 70.000, extra’s: bruin 
metallic, zonwerend glas, trekhaak, 
i.z.g.st. f9000,-, tel. 04450-2947.

Redactrice (27 jr.) zoekt etage of flat in 
Maastricht. Max. huurprijs f 500,00 
(excl.) tel. 080-220909 (za, zo); 043- 
611531 (ma t/m vrij). Claudy.

Te koop: IBM AT Compatible system: 
TRON AT, 12/10/8/6 MHZ, Landmark 
13.3! 640 Kbyte main memory, 32 
Mbyte NEC Harddisk, 1.2 Mbyte 
floppy drive, Groot AT 03 type 
toetsenbord, 14 Inch B/W TTL 
monitor. Prijs f 3750,00. (inruil XT 
mogelijk). Tel. 043-633415).

Gezocht: handballers(sters) voor NSK 
en andere studentenhandbaltoemooien. 
Interesse: Bel: 043-631221 of 077- 
510822 Wim (tijdens vakantie).

Grote herenfiets te koop gevraagd. PI. 
min. f75,00. Tel. 043-218432.

Jaarclub “Uitje dak” houdt een groot 
feest op donderdag 16 februari in het 
Maaspaviljoen. Kom allen. Attractie: 
een 6-koppige live-band.

In verband met stage mooie kamer 
(4.75x4.75) te Wijck in onderhuur 
aangeboden, huur f 302,60 incl. 
Periode: half februari/begin maart tot 
en met april/mei 1989. Bel Mirjam tel. 
255778 (b.g.g. en na 10-2-1989, tel. 
04759-2836).

Let op. 15, 22 febr., 1 en 8 mrt. 
organiseert STA OP de danscyclus 
1989, voor meer info zie mededelingen 
in deze Observant.

restaurant

de
CUYP
tongersestraat 30 
6211 In maastricht 
tel.:043 - 21 8382

dagelijks geopend vanaf 
17.00 uur

Thema: Circus Zuid Amerikaans
4 DAGEN LIVE MUSIC 

ORKEST: „LOS CAMACHOS”
Het restaurant is weer open donderdag 9 februari.

De studie vereniging STA OP wordt 
met opheffen bedreigd, wegens te kort 
aan bestuursleden. STA OP, stoppen? 
Dat Mag niet. Bel Corry: tel. 616432, 
Annemiek tel. 252520.

Te koop slaapzak, nieuw niet gebruikt! 
Lengte 1.80 m, vulling Hollofil, prijs f 
80,00. Tel. 043-435398.

Hallo! Ik ben op zoek naar een kamer 
in Maastricht. Liefst in centrum/Wijck/ 
St. Pieter. weet jij iets, bel dan even: 
043-431364 (Leonie).

Zelfst. woonruimte gezocht voor 
medewerker RL en partner; huis of 
flat/etage mét min. 4 kamers. Evt. ruil 
met etage met tuin in Maastricht
centrum 2 grote kamers. Tel. 888311 
(werk) of 219483 (avond).

Te koop: 15-delige grote Medische 
Encyclopedie (Heideland druk 1984) 
nog in verpakking, dus gloednieuw! 
Prijs sléchts f 1250,00. Wees er snel bij 
en bel: 043-613975 (vraag naar 
Robert).

Omstreeks 3, 4 of 5 febr. lift gevraagd 
naar Berlijn. Kosten delen. Bel 
Marion, tel. 043-218212.

Eenmalig typewerk aangeboden. Max. 
vergoeding f 50,00. Schrijf naar 
Victor, Henketplein 1 ld, 6224 BP te 
Maastricht.

Even geen dak boven je hoofd? Ik bied 
je een kamer aan in het centrum, 20 
m_, f 300,00, van 13-2 t/m 15-4. tel. 
210316 (Marie-Louise).

Studio’s te huur te Veldwezelt (zelfst. 
wonen), Berenhofstraat 6. Prijs f 
350,00/380,00 excl. Inl. tel. 09- 
32.16.47.73.63/09-32.11.71.63.72.

Donderdag 16 febr. start 
studentenbridgeclub DLS weer een 
beginnerscursus bridge. F 15,00 voor 
12 lessen. Begint 18.30 in het zaaltje 
boven cafe Tribunal, Tongersestraat 1. 
Info: Marian, tel. 252245.

Voor kleine of grote 
kamerverhuizingen bellen naar: tel. 
04950-24354. Kosten f42,50 in 
Maastricht of omgeving.

Te huur: Kampeerauto (diesel), max. 3 
volwassenen en 1 kind. Aanwezig zijn: 
badkamertje met toilet, keuken met 
koelkast, veel bergruimte, fietsdrager 
voor 2 fietsen. Huurprijs f 500,00 per 
week, F. Theunissen, tel. 043-888342 
of 045-210197.

<tmlnteresse in toneelspelen? 
Studententoneelvereniging “Alles is 
Drama” organiseert haar tweede 
spelcursus, tel. 212417 (Pieter) of 
631760 (Lisette).

Te koop: burg. wetb./Creemers editie, 
volledig bijgewerkt. Prijs f 75,00. Tel. 
043-616317 (na 18.00 uur).

Restaurant 
de Cuyp 
viert 
4-5-6 en 
7 februari 
carnaval 

Per direct: l-pers.-zolderetage in 
onderhuur aangeboden voor niet 
ro(o)k(st)er. Nabij centrum, t/m maart' 
300,00 all-in. Tel. 887284.

Grote-blauwe-fietse-jongen. Ik geloof 
niet dat ik nog zonder je kan. Je 
froemeltje.

Studente zoekt huisgenote voor kleine 
etage in Wijck. Gemeenschappelijke 
zitkamer/keuken/douche, f 275,00 
excl. Tel. 05483-62415. (Marloes).

Te huur per 1-3-89 kamer in 
studentenhuis, 4,5 x 2,5 m. 325,- ind 
tel. 252907
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Paarltjes
Paarltjes schriftelijk inleveren bij : 
de redactie, maximaal 25 
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Advertenties

H Hoff, telefoon 043-437810 
b.g.g. bij de redactie 043-887174.

Mededelingen 
Mededelingen voor de 
Bullètin-pagina's doorgeven aan i 
hi ink Spi*ei. ti.enst Voomchcng. 
telefoon (88)7171,

Abonnementen
Leden van de universitaire 
gemeenschap ontvangen het blad 
gratis Afgestudeerden en ander®. 
belangstellenden kunnen zich 
abonneren voor f 35 por jaar

Hoger Onderwijs Persburo 
Observant maakt deel uit van het ; 
landelijk samenwerkingsverband 
Hoger Onderwijs Persburo (HOP)- 
samen met Ad Valvas (Vrijp 
Universiteit). Folia ( Universiteit 
van Amsterdam), MariP(Leiden). ,ï 
Univers (Tilburg). Delta (Delft). 
KU-nieuws (Nijmegen), 
Universiteitsblad Utrecnt, 
Universiteitsblad Twente 
Universitekskrant Groningen en 
Cursor (Eindhoven)

HOP-correspondent: Jos 
Dohmen
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Reorganisatieplan moet 43 overtollige 
arbeidsplaatsen wegwerken

125,- inet MEDISCHE FACULTEIT MOET 
BROEKRIEM AANSNOEREN

T

Wablief ?

Over één ding zijn alle nieuwkomers in Maastricht en omgeving het eens, of zij 
nu Hollander zijn, Belg of Tukker. De lelijkste uitdrukking in het Limburgs is 
‘wablief’. Daar moet wat aan gedaan worden.
Laten we even vooropstellen dat ik geen enkel bezwaar heb tegen dialect of 
accent. Regelmatig spreek ik zelf een streektaal en iedere geschoolde medeburger 
kan op 10 meter afstand aan mijn accent horen waar ik vandaan kom. Maar 
wablief?

Al de eerste schooldag kwamen mijn kinderen thuis met wablief. Het werd die 
eerste dag natuurlijk vaak tegen ze gezegd, want ze spraken anders. Hun reactie - 
na de derde keer wablief- was wablaf. Zeer terecht overigens. Daarop volgde 
meestal een hernieuwd wablief en een nieuwe wablaf, totdat de wabliever 
overging op ‘hmmm?’.

in de 
■tgave Een reorganisatieplan halverwege dit jaar zal uitsluitsel moeten geven over de vraag hoe 

de medische faculteit haar dreigende tekorten te boven kan komen. Als er niets gebeurt 
zal de faculteit in 1990 in de rode cijfers belanden en zullen er 43 arbeidsplaatsen in

)6)
gevaar komen, 20 van wetenschappelijk- en 23 van niet-wetenschappelijk personeel. Met 
ingang van dit jaar is er bij de faculteit een selectieve vacaturestop van kracht geworden. 
Het bestuur heeft aangekondigd alles in het werk te zullen stellen om ontslagen te
voorkomen. Niettemin wordt ontslag als laatste redmiddel ook door het college van
bestuur niet uitgesloten, zo bleek uit het antwoord op verontruste vragen vanuit de 
universiteitsraad.
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Een moedig en eerlijk stuk” noemt het 
lid van het college van bestuur dr. K. 
Dittrich de sombere prognoses van de 
Medische faculteit in de begroting voor 
1989. Daarin staat te lezen dat dit jaar de 
c*jfers nog in evenwicht zijn, maar dat dit 
°ok meteen de laatste sluitende begroting 
ls als er niet ingegrepen wordt. In 
dramatisch aangezette accenten spreekt 
de nota dan ook van “een acute nood
situatie”. Acuut is bijgevolg de 
Ooodmaatregel om alleen nog die 
"acatures te vervullen die passen in het 
beleid om bepaalde groepen extra te 
stimuleren, zoals celbiologie. Het belang
rijkste euvel waar de faculteit volgens 
baar directeur mr. E. Steur mee kampt is 
een hardnekkige overbezetting of 
Zogenoemde boventalligheid. Waar in 
bet beleidsplan van 1986, dat voor vijf 
laar geldig zou zijn, vastgesteld was welke 
vakgroepen over te weinig en welke over 
teveel personeel beschikten, zijn in de 
Jaren daarna eigenlijk vooral de tekorten 
aangevuld door personeel aan te nemen. 
°e hoop dat via natuurlijk verloop bij 
een aantal groepen het teveel aan 
Medewerkers vanzelf zou verdwijnen 
bleek grotendeels ijdel. De periode van 
vijf jaar is weliswaar nog niet voorbij, 
Maar Steur verwacht niet dat het tempo 
"Marin mensen vanzelf afvloeien zich 
Zal versnellen. Er zal dus iets moeten 
gebeuren, vindt het faculteitsbestuur, 
temeer omdat de financiële vooruit
zichten die in ’86 bij de opstelling van 
bet beleidsplan nog gehanteerd werden, 
Mrniddels veel slechter zijn geworden. 
*-teels is de minister van onderwijs debet 
■Jan die situatie: de korting van 2,7% op 
?e personele midelen in 1989, volgend 
Jaar 3% en daarna aflopend, zuigt voor 
tonnen weg.
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j^aar ook het college van bestuur draagt 
?’j aan de ellende, meent de faculteit. Zo 
ls de discussie die momenteel gevoerd 
"'ordt over de ongelijke verdeling van de 
Miderwijsbelasting over de faculteiten 
bc medici een doom in het oog. Men 
Vreest dat de uitkomst daarvan niet veel 
Elders kan worden dan een overheveling 
jMn formatie van de medische naar 
jboofdzakelijk) de juridische faculteit, 
biet college heeft op zijn minst begrip 
"°or de argumenten van de rechten- 
Mculteit.
f-Marnaast leven erbij geneeskunde grote 
°ezwaren tegen het profileringsfonds, 
yorig jaar door het college ingesteld en 
,ot op heden gevoed door van alle 
?egrotingen 1% af te romen. Aangezien 
bet beoogde bedrag van anderhalf miljoen 
baartnee niet gehaald is ligt een verhoging 
an die aanslag voor de hand.

Geneeskunde heeft op zichzelf al 
problemen met een centraal profile
ringsfonds, maar van een hoger 
percentage dan de knarsetandend 
afgestane 1 % “kan geen sprake zijn”. 
Een derde misslag die het college (en in 
zijn kielzog de universiteitsraad) in de 
ogen van de faculteit heeft gemaakt is de 
verlaging van de financiering van het 
onderwijsrendement. Tot vorig jaar werd 
de financiering door het departement, 
die op basis van een rendement van 90% 
wordt verleend, volledig doorgegeven 
aan de faculteit. Met ingang van dit jaar 
is daar 2% vanaf gehaald en krijgt genees
kunde nog maar voor 88% middelen toe
gewezen.

Gedwongen herplaatsing

In het komende halfjaar zal de faculteit 
dus alles in het werk stellen om er in 
onderhandelingen met het college zoveel 
mogelijk uit te slepen. Niet alleen met 
het college trouwens. De faculteit der 
gezondheidswetenschappen zal nog 
menige delegatie van de medici mogen 
ontvangen om de wederzijdse financiële 
relaties door te nemen. Geneeskunde wil 
de verrekening voor de diensten die zij 
aan gezondheidswetenschappen levert, 
vooral in de vorm van onderwijs, meer in 
haar voordeel wijzigen.
Los van de vraag of al deze onderhan
delingen lukken zullen concrete bezui
nigingen nodig zijn. Het overtollige per
soneel wil men zoveel mogelijk via 
herplaatsing binnen de faculteit of binnen 
de instelling elders te werk stellen. Vooral 
voor wetenschappelijk personeel kan dat 
wel eens lastig zijn: een ‘boventallige’ 
psycholoog zal men bijvoorbeeld 

moeilijk bij cardiologie kunnen 
onderbrengen.
Directeur Steur betoogt echter dat de 
vrijblijvendheid waarmee bij 
geneeskunde tot nu tot met de problemen 
is omgesprongen, tot de verleden tijd 
moet gaan behoren. De vakgroepen zullen 
zich meer naar de wensen van het facul
teitsbestuur moeten voegen. Gedwongen 
herplaatsing kan een remedie zijn, een 
verplichting tot het werven van externe 
fondsen een andere, voor zover dat althans 
niet al spontaan gebeurt. Als de vak
groepen hun boventallige medewerkers 
willen handhaven moeten ze de 
inkomsten uit subsidies en contracten 
(derde geldstroom) maar daarvoor inzet
ten, verklaart Steur.
Andere bezuinigingen zitten ook in het 
vat, en het onderwijs zal vermoedelijk 
evenmin als het onderzoek gespaard 
worden. Over de manier waarop doet 
Steur nog geen mededelingen.

Rondzingen

Een tegenvaller waarvoor nog geen 
oplossing in zicht is betreft de 
wegvallende subsidie uit het ministeriële 
stimuleringsfonds, enige jaren geleden 
ingesteld om ongewenste neveneffecten 
van de bezuinigingsoperaties op te 
vangen, maar ook om topgroepen extra 
stimulansen te geven. In die laatste 
categorie valt volgens prof. R. Reneman 
het geld dat aan het onderzoek naar hart
en vaatziekten werd toegekend, zes ton 
per jaar. In 1990 loopt deze subsidie af, 
en het faculteitsbestuur verwacht van de 
onderzoeksleiding, Reneman en de 
cardioloog Wellens, een actieve inzet 
om tegen die tijd een zelfde of een groter

Het is inmiddels uitkijken geblazen. Na twee jaar beginnen ze er thuis ook al mee. 
Maar daar staan strenge straffen op. Eén keer wablief en men verbeurt een week 
zakgeld. Binnen het uur weer één en je bent een maand-toelage kwijt. Zo pak je 
dat aan. Je kweekt op die manier wel kapitalistjes, maar dat is minder erg dan 
wablief.

Het is onvoorstelbaar dat Limburgers niets in de gaten hebben. Men denkt zelfs 
beleefd te zijn. Het wordt aan kinderen geleerd. Ongelooflijk. In alle andere 
streken waar Nederlands wordt gesproken -tot en met Frans Vlaanderen- wordt 
wablief gezien als een uitdrukking van complete overgave, als volstrekte 
onderwerping aan iemand waar men heel erg bang voor is. Zoiets als het op de 
rug gaan liggen van een trouw huisdier dat nu eenmaal geen andere manier heeft 
om ‘mea maxima culpa’ te zeggen.

Alle buitenlanders zijn het eens over de werkelijke oorzaak van het heenzenden 
van René van der Linden. Dat was enkel en alleen te wijten aan wablief. Je mag 
alles verkeerd doen in Den Haag, geeft niet wat, maar wablief zeggen tegen de 
voorzitter van de enquêtecommissie, al is die zelf ook Limburger, is echt de limit. 
Het hele land heeft het gezien en gehoord, dus er was geen houen meer aan. 
Streektalen mogen wat mij betreft wel behouden worden. Maar dat zal moeilijk 
zijn als er niet aan één voorwaarde wordt voldaan, namelijk dat gebruikers van 
andere streektalen -in dezelfde algemene taalgemeenschap- zich niet al te zeer 
storen aan bepaalde zegswijzen. Zo mag men van de Fries eisen dat hij het tot 
vervelens toe gebruiken van het tussenwerpsel ‘nou’ achterwege laat. Van iemand 
uit Overijssel accepteert men doorgaans slechts één ‘krek’ per minuut. Van de 
Hollander accepteert men liever helemaal niets, maar hij heeft nu eenmaal de 
macht over de media. En van de Limburger verwachten we geen wabliefs.

Jan van de Poel

bedrag uit andere bron aan te boren. 
Vooralsnog is dat niet gebeurd. Reneman 
verklaart dat de subsidie door het depar
tement aan de instelling is uitgekeerd en 
dat om die reden het college van bestuur 
stappen moet ondernemen om voor ver
vangende gelden te zorgen. Het college 
zegt bij monde van K. Dittrich dat deze 
verantwoordelijkheid bij de faculteit 
berust en dat hij met belangstelling de 
resultaten van haar inspanningen afwacht. 
Voor de faculteit valt het niet te hopen 
dat alle overleg op deze manier blijft 
rondzingen.

Hoe is het tot slot eigenlijk mogelijk dat 
de faculteit die door de rest van de 
universiteit als de rijkste wordt 
beschouwd, nu zo in de problemen dreigt 
te raken? Dittrich, die in het overleg 
tussen college en faculteit wel eens heeft 
laten vallen dat geneeskunde in de tijd 
van de grote bezuinigingsoperaties, enige 
jaren terug, meer keuzen had moeten 
maken, geeft toe dat zoiets binnen de 
grenzen die het college zelf stelde 
misschien wel moeilijk was. Toen immers 
gold er een absoluut streven om geen 
mensen te ontslaan.
Ook Steur werpt de gedachte aan 
wanbeheer of potverteren ver van zich: 
in ’86 was er een realistisch vijfjarenplan 
uitgezet. “Maar in dit land kun je in de 
overheidssector blijkbaar onmogelijk 
voor zo’n periode plannen. En het geld 
dat wij toegewezen hebben gekregen is 
natuurlijk gebruikt voor onderwijs en 
onderzoek; we zijn immers geen bank.”

Wammes Bos

U-RAAD WIL VAN 
MENTIENTJE’ AF
Het College van Bestuur wil gaan 
praten met het College van Deka
nen over de vraag of er geen andere 
oplossing gevonden kan worden 
voor het doorberekenen van tien 
gulden voor de kosten van het lenen 
van boeken uit andere universiteits
bibliotheken. De Universiteitsraad 
heeft er bij de behandeling van de 
begroting op aangedrongen dat die 
regeling in ieder geval voor studen
ten weer ongedaan wordt gemaakt. 
Het doorberekenen van de kosten is 
volgens het college van bestuur een 
gevolg van de verschuiving van mid
delen van het centrale niveau naar 
de faculteiten, die nu in plaats van 
de bibliotheek zelf moeten opdraai
en voor de kosten van het lenen bij 
andere bibliotheken. De raad had 
er echter ernstige tezwumen tegen 
dat als gevolg vm dieewjyagsng ..cte 
laatste in de ri j” vtroir cite æevolgæn 
moet > opdraaien. Verschillende 
aadsleden lieten duidelijk merken 
dat de huidige regeling, die per fa
culteit verschilt, in geen geval ge
handhaafd kan blijven. Zij drongen 
erop aan dat het college het heffen 
van een ’leentientje’ onmiddellijk 
zou schorsen, maar waren na de uit
leg van het college bereid het over
leg met de faculteiten af te wachten

Jacques Herraets
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Samengesteld door Bart Brouwers

O wee
Te vroege geboortes zijn niet goed voor 
moeder en kind en dienen daarom ook 
zoveel mogelijk voorkomen te worden. 
Er is om dat te bereiken een middeltje op 
de markt gebracht dat zodanig gemaakt 
is dat het de weeën remt. Het gaat om een 
adrenaline-achtige stof, die via een infuus 
in het bloed wordt gebracht en op die ma
nier de samentrekkingen van de baarmoe
der tegengaat. Daarnaast heeft het middel 
echter nog een aantal andere - minder 
prettige -bijwerkingen, zoals trillen en 
zweten, misselijkheid, angstgevoelens en 
hartkloppingen. Allemaal geen pretje en 
daarom doet de wetenschap er alles aan 
om deze ongemakken uit de wereld te 
helpen. Twee klinisch psychologen van 
de Universiteit van Amsterdam gingen
op onderzoek uit en veronderstelden, dat 
enige afleiding de met dit middel ‘be
werkte’ vrouwen wellicht goed zou doen. 
Een informatieve videofilm (over de 
werkingen van het middel in kwestie) 
zou daarbij uitkomst moeten bieden, maar 
dat viel tegen. Weliswaar voelden enkele 
vrouwen zich iets beter na het zien van de 
tv-beelden, maar een minstens zo grote 
groep was alleen maar misselijker 
geworden. Dat veranderde echter fors, 
toen na de documentaire Tom en Jerry op 
het scherm verschenen' Een tekenfilmpje 
doet blijkbaar wonderen bij wee- 
onderdrukkende vrouwen.
(VU-Magazine)

Prostitutie
De Rijksuniversiteit Groningen geeft 
financiële steun aan het ‘baantjesbureau’ 
in die stad. Dat moet maar vlug afgelopen

Cosa di Franco Het wonder van Thermae 2000 (zie achterpagina)
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zijn, vindt het bestuur van de Universitaire 
Stichting voor Vormings Activiteiten. 
Volgens deze USVA is de subsidie 
namelijk niet verenigbaar met de 
voornaamste activiteit van het Baan
tjesbureau, het bemiddelen voor medi- 
cijntesten van de firma Pharma Bio 
Research uit Assen. Jaarlijks stuurt het 
Baantjesbureau honderden Groningse 
studenten als proefkonijn naar Assen en 
het USVA-bestuur vraagt zich af in 
hoeverre er hier nog sprake is van 
vrijwillige deelname, gezien de almaar 
slinkende studietoelage. De voorzitter 
van de USVA: “Het Baantjesbureau 
maakt misbruik van studenten. Ik zie 
medicijntesten als een soort prostitutie 
voor studenten. Het Baantjesbureau zelf 
deelt de kritiek niet en is eerder blij 
metPharma Bio Research als klant, vooral 
omdat de laatste tijd het aantal overheids
opdrachten drastisch is afgenomen. “Zon
der die medicijntesten had ik al lang weer 
als vrijwilliger achter de balie gezeten”, 
zegt de enige betaalde kracht van het 
Baantjesbureau.
(U-krant)

MMM
De meeste Nederlanders - zelfs de meeste 
topsporters onder hen - kijken er nog met 
een scheef tegenaan, maar de Groningse 
studente bewegingswetenschappen 
Ingrid Veldscholten weet beter: mentale 
training is net zo belangrijk voor de sport 
als technische of tactische training. Om 
dat idee uit te dragen heeft ze de 
projectgroep Maatschappelijke, Medi
sche en Mentale (MMM) begeleiding 
voor topsporters in het leven geroepen. 
Als proef op de som draaien de mede
werkers van de projectgroep nu een jaartje 
mee met damesbasketbal-team uit 
Groningen. De taken zijn verdeeld: de 
een zorgt dat de tentamens van de dames 
topsporters zodanig verschoven worden, 
dat de trainingen niet in het gedrang 
komen en regelt werkgeverscontracten, 
een ander houdt zich bezig met de 
ordening van hun gedachten. Dat laatste 
houdt in, dat een sporter geleerd wordt 
zich op de juiste momenten te concen

treren, om even later een volledige 
ontspanning te bereiken. Het gebied dus 
van de mentale begeleider. “Je kunt jezelf 
trainen om de manier waarop je reageert 
op bijvoorbeeld verlies te gebruiken om 
resultaten te boeken’, weet de kenner. 
Een voorbeeld van een topsporter de als 
het ware schreeuwt om behandeling heeft 
hij ook: voetballer Pieter Huistra, de 
linksbuiten van FC Twente. Die had 
namelijk eens verklaard liever niet in 
Kerkrade te voetballen, omdat het gras 
daar zo lang is.
(U-Krant)

Vlaio
Met de komst van de aio, nu een paar jaar 
geleden alweer, lijkt er in academisch 
Nederland een ware poëtische hausse te 
zijn losgebarsten. De prachtigste afko’s 
naar analogie van de aio zagen in korte 
tijd het levenslicht. Een agnio is nog 
niks, een oio lijkt er al wat meer op, een 
kloio leek tot op heden het hoogst haalbare 
qua functie-omschrij ving van de slechtst 
betaalden onder de universiteitsmede
werkers. Maar wat dacht u dan van een 
vlaio? Pas vorige week ontdekt en nu al 
een ware pressiegroep. De Verontruste 
Leidse Artsen In Opleiding hebben de 
koppen bijeen gestoken om de kwaliteit 
van het medische onderwijs in Leiden op 
peil te houden. Het College van Bestuur 
mocht al een brief ontvangen van de boze 
vlaio’s. Hun probleem: de medische 
faculteit in Leiden wil de tweede fase 
stageplaatsen bij streekziekenhuizen 
opheffen omdat in dg toekomst veel 
minder studenten zich ervoor zullen 
aanmelden. De vlaio’s twijfelen niet aan 
de juistheid van het uitgangspunt van 
hun faculteit, maar zijn wel boos, dat de 
klappen alleen in de perifere ziekenhuizen 
vallen en het academische ziekenhuis 
buiten schot blijft. Enquêtes onder 
studenten hebben namelijk uitgewezen, 
dat de streekziekenhuizen kwalitatief de 
beste stageplaatsen bieden.
(Mare)

Wat de duistere regel van het rijm 
“Eén ei is geen ei” betekent, weten v/e 
sinds de commercie de consument de 
keus biedt tussen henne-eieren, witte 
eieren, scharreleieren en 
viergraneneieren. Er schijnen ook nog 
volkoreneieren en zelfs Calimero- 
eieren te bestaan, en in Engeland is 
daar onlangs als nieuwe variëteit het 
Curry-ei aan toegevoegd. Toen de 
Engelsen niet van deze sabnonelleuze 
soort bleken te houden, heeft Thatcher 
de hele partij aan de reeds verzwakte 
bevolking van Armenië geschonken. Zt] 
beschouwde deze geste als haar 
bijdrage aan het oplossen van het 
lokale minderhedenprobleem van 
boezemvriend Gorbatsjov.

In dit hele scala is één soort opvallend 
afwezig: verse eieren. Zo trof ik vorige 
week in de rekken van Albert Heijn in 
Brusselse Poort eieren aan die 5 tot 
12, 6, 6 tot 12,11,12 tot 18, en 13 tot 
19 dagen tevoren verpakt waren. Let 
wel, verpakt, en niet gelegd. Hoeveel 
tijd er tussen leggen en inpakken 
verstrijkt, weten sommige producenten 
zelf niet; waarom zouden ze anders 
twee verpakkingsdata vermelden? Als 
wij voorzichtig veronderstellen dat 
daar een dag mee gemoeid is, dan is et 
geen ontkomen aan de conclusie dat 
die eieren tussen de een en drie weken 
oud zijn. In hetpopi-foldertje dat de 
viergraneneieren aanprijst, pochen 
“Wij van het Genootschap van het Ei 
dat hun product lekkerder is en een 
hoger gehalte aan meervoudig 
onverzadigde vetzuren heeft. Zouden 
die vogels echt denken dat wij daar 
intrappen? Oude eieren (juist de 
viergraneneieren zaten 13 tot 19 dage11 
in het pak) zijn niet lekker, en daarmee 
basta. Zo is de bijdrage die deze ovale 
Innovatoren aan het bestrijden van 
hart- en vaatziekten leveren veel 
radicaler dan zij zelf beseffen: door 
oude eieren aan te bieden, 
bewerkstellig je de totale eliminering 
van deze bron van cholesterol uit het 
voedselpakket.

"E
NI.

Voor het geval u wel aan verse eieren 
kunt komen, raad ik u aan om eens te 
ontbijten met een favoriete schotel van 
detective-gourmand Nero Wolfe: oeufs 
au beurre noir. In de versie die volgt, 
worden de eieren gepocheerd. De 
versheid van het hoofdingrediënt is 
essentieel. Verder lukt pocheren beter 
wanneer u in plaats van azijn of 
citroensap, die door alle hoeken 
worden aangeraden, een scheutje wijn 
in het water doet. Verwarm in een niet 
te ondiepe brede pan (bijvoorbeeld een 
diepe koekenpan met vlakke bodem) 
water met wat zout en een scheut wijn 
(puur wijn kan ook) tot tegen het 
kookpunt. Breek dan een voor een de 
eieren in een kopje, deponeer ze 
behoedzaam in het water, en laat de 
eiwitten in vijf minuten stollen (iets 
korter voor kleine, iets langer voor 
grote eieren). Verwarm intussen in een 
pan op kalm vuur boter totdat die een 
donker-goudbruine kleur heeft; pas op 
dat hij niet verbrandt. Voeg per 50 
gram boter een theelepel droge sherr) 
toe. De eieren met de schuimspaan ud 
het vocht halen, de rafelranden eraf 
snijden, met de boter over giet en en 
serveren op toast.

En is er zelfs geen halfvers ei te 
krijgen? Dan liever een lege dop.

August Magirus
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Observant nummer 20, 2 februari 1989 Is

Marie-Louise Schreurs, scheidende voorzitter 
van de Emancipatiecommissie:

-- "EMANCIPATIE ONTWIKKELT ZICH ONDANKS, 
ent de ■ z

ï- NIET DANKZIJ DE BESTUURDERS "
nd is 
eit het 
de Hoewel zich nog geen opvolger heeft aangediend, neemt de voorzitter van de

elleuze Vrouwenemancipatiecommissie (VEC) na vier jaar toch afscheid. Drs. Marie-Louise
hatcher Schreurs wil voorlopig prioriteit geven aan haar wetenschappelijke werk: onderzoek
:wakte naar het beroepsperspectief van afgestudeerde gezondheidswetenschappers. Daarbij
nken' 1 kijkt ze ook naar de verschillen in loopbaan tussen mannelijke en vrouwelijke
rhet studenten, want “het is niet zo dat ik me nu nooit meer met emancipatie bezig houd.”
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^arie-Louise Schreurs is sinds januari 
89 als universitair docent verbonden 

aan de vakgroep Onderwijsontwikkeling 
& Onderwijsresearch (O&O), waar ze 
°nder andere vaardigheidstrainingen 
tarzorgt. Eerder werkte ze bij het Skills- 
*ab. Haar vertrek laat bij de VEC een gat 
achter, want het voorzitterschap wordt 
Rechts tijdelijk waargenomen door Ethy 
'tarrepaal, studentlid van de universi
teitsraad. Ook verschillende andere 
Sancties binnen de VEC blijken moeilijk 
te bezetten. Duidt dat er niet op dat 
emancipatie niet leeft bij de vrouwen aan 
de RL?
Schreurs: “Toen wij in oktober ’87 een 
symposium over emancipatie aan de RL 
Organiseerden was er juist enorm veel 
belangstelling en werd wel duidelijk hóe 
ßroot de achterban van de VEC eigenlijk 
's. Ik denk wél dat vrouwelijke studenten 
er> medewerkers in het algemeen wat 
''’einig bestuurlijke belangstelling 
Oebben. Dat is toch jammer, want binnen

^arie-louise Schreurs: 
Emancipatie

*ordt alleen als een 
'üxe beschouwd, die geld 
tast en voor weinig 
Mensen belangrijk is".

«oto Franco Gori)

de VEC krijgen ze de kans om de 
universiteit eens van een heel andere 
kant te zien. Een probleem is dat vrouwen 
vaak in deeltijd werken, waardoor ze 
toch al meer tijd kwijt zijn voor overleg 
met collega’s en het moeilijker wordt om 
vrij te krijgen voor bestuurswerk. Mede 
daarom vinden wij dat VEC-activiteiten 
gecompenseerd moeten worden. Daar
over zijn we al geruime tijd met het 
college van bestuur in onderhandeling 
en ik heb goede hoop dat het er alsnog 
doorkomt, alleen duurt het allemaal zo 
eindeloos lang.”

Status

Sinds de installatie van de VEC in juni 
’84 zijn er op emancipatiegebied heel 
wat resultaten geboekt: aandacht voor 
vrouwenstudies bij alle faculteiten, het 
instellen van de Adviesgroep Emanci
patoir Personeelsbeleid (die knelpunten 
in het personeelsbeleid moet opsporen 

en daarover advies moet uitbrengen aan 
het college), uitbreiding en betere 
huisvesting voor kinderdagverblijf Kie
keboe (voorheen ‘t Ravelijntje), het op
stellen van een Klachtenregeling On
gewenste Intimiteiten. Een paar maanden 
geleden zette het college van bestuur 
haar jarenlange ‘nee’ tegen de komst van 
een emancipatiewerkster zelfs om in een 
voorzichtig ‘ja’. Ook stortte het veer
tigduizend gulden in een fonds, bedoeld 
voor het financieren van kortlopende 
emancipatieprojecten. Volgend jaar 
wordt van dit bedrag onder andere een 
cursus loopbaanplanning voor studentes 
gefinancierd. De scheidende VEC-voor- 
zitter wil niet onderschatten hoeveel er 
ten goede is veranderd, maar toch...
“Ik denk dat de bestuurders vinden dat er 
ontzettend veel is gebeurd en ik ben 
zeker niet ontevreden. Maar als ik kijk 
naar de manier waarop het is gegaan ben 
ik al heel wat minder enthousiast. Ik 
denk dat emancipatie hier meer ondanks 

dan dankzij de bestuurders van de grond 
is gekomen. Besluiten schuiven eindeloos 
heen en weer tussen college, faculteiten 
en universiteitsraad. Op een gegeven 
moment blijft er dan nog maar een klein 
deeltje over van wat we willen. En als we 
dan maar lang genoeg blijven aandringen, 
kunnen ze er tenslotte écht niet meer 
omheen.”

De VEC heeft als officiële taak het 
gevraagd en ongevraagd advies uitbren
gen over emancipatie op vrijwel elk 
beleidsterrein. Ze dient daarbij zowel de 
universiteitsraad als het college van 
bestuur van advies. Schreurs betreurt het 
dat de bestuurders vrijwel nooit een 
spontaan beroep doen op de VEC- 
deskundigheid. Ze vreest dat “emanci
patie alleen als een luxe wordt be
schouwd, die geld kost en voor weinig 
mensen belangrijk is”.
Maar is het niet begrijpelijk dat de uit
bouw van de universiteit en het binnen
halen van 6000 studenten meer prioriteit 
krijgen dan het emancipatie-beleid?
Schreurs: “Als je ernaar streeft om 6000 
studenten binnen te halen, kun je proberen 
emancipatie daar creatief bij te betrekken. 
Met vrouwenstudies kun je studenten 
juist binnenhalen en datzelfde geldt voor 
het onderwijssysteem. Deze universiteit 
zou in no time de meest geëmancipeerde 
universiteit van Nederland kunnen zijn, 
als er in het college iemand kwam te 
zitten die emancipatie echt belangrijk 
vindt. Nu moet je eindeloos pleiten 
voordat er iets gebeurt. Daarbij speelt 
waarschijnlijk ook mee dat er in de VEC 
geen mensen met belangrijke posities 
zitten. Wij kunnen een en ander 
inhoudelijk dan wel goed beargumen
teren, maar hebben toch niet de juiste 
status om gemakkelijk iets gedaan te 
krijgen.”

Kinderen

Ondanks alle succes dat de VEC op 
emancipatiegebied heeft geboekt, blijft 
er inderdaad nog veel te wensen over. Zo 
is de vraag naar kinderopvang, ondanks 
de uitbreiding van het dagverblijf, nog 
steeds groter dan het aanbod.
Schreurs: “En ik ken genoeg mensen die 
zich al niet meer op de wachtlijst laten 
zetten of die niet eens weten dat die 
mogelijkheid Überhaupt bestaat. Zelf heb 
ik me ingeschreven toen ik drie maanden 
zwanger was. Afgelopen kerstmis -toen 
Sophie al een jaar was- kreeg ik eindelijk 
een telefoontje dat er plaats was. Toen 
had ik natuurlijk al lang iets anders 
geregeld.”
De VEC vindt ook dat het zwanger
schapsverlof -volgens een landelijke 
regeling 12 weken- voor RL-medewer- 
kers moet worden verlengd. Volgens 
Schreurs maken dit soort concrete maat
regelen duidelijk dat de universiteit eman
cipatie echt een warm hart toedraagt: 
“Bovendien heeft het praktische voorde
len, want als je te vroeg begint met werken 
en dan na korte tijd afknapt, kan de 
schade voor de instelling wel eens veel 
groter zijn. Mijn plaats werd tijdens het 
zwangerschapsverlof niet opgevuld. 
Toen ik terugkwam lag er een enorme 
stapel werk en kon ik eigenlijk mezelf 
vervangen. Een collega met wie ik veel 
samenwerk was in diezelfde periode 
zwanger en er werden toen zogenaamd 
leuke grapjes gemaakt over betere 
geboorteplanning. Het college moet geld 
reserveren om mensen tijdens hun 
zwangerschapsverlof te vervangen. 
Omdat we een jonge instelling zijn, zitten 
er natuurlijk veel mensen in de leeftijd 
datzekinderenkrijgen. Maar de personele 
kosten zijn door die jonge personeels- 
opbouw ook lager.”

Vrouwenstudies

Vooral op het terrein van Vrouwenstudies 
heeft de VEC haar wensen slechts beperkt 
in vervulling zien gaan. Die behelsden 
het instellen van een centraal 
stimuleringsfonds: voor een periode van 
vijf jaar zouden faculteiten bij het 
opstarten van vrouwenstudies op een 
financiële bijdrage uit dit fonds kunnen 
rekenen. De universiteitsraad besloot 
daarentegen dat iedere faculteit vanaf 
1989 uit eigen middelen één formatie
plaats diende te reserveren voor 

vrouwenstudies. Daarna volgde een 
langdurig steekspel tussen raad en 
faculteiten over de juridische status van 
dit besluit, waarbij het eigenlijke 
onderwerp -vrouwenstudies- in de knel 
dreigde te raken. Niettemin hebben alle 
faculteiten -met uitzondering van eco
nomie- inmiddels expliciet formatie
ruimte gereserveerd voor dit vakgebied. 
Maar volgens kritici wordt er teveel 
nadruk gelegd op de organisatie van 
vrouwenstudies en hebben de betreffende 
medewerkers nog te weinig behoorlijk 
onderzoek afgeleverd.
Schreurs: “Vind je dat gek? Het meeste 
nieuwe onderzoek is ingebed in bestaande 
onderzoeksstucturen. Voor vrouwen
studies moest die structuur nog ont
wikkeld worden. Er is voor dit vakgebied 
binnen de instelling geen positief 
onderzoeksklimaat en geen enkele des
kundigheid behalve bij de medewerkers 
vrouwenstudies. Die zijn meestal al een 
hoop tijd kwijt om een goed voorstel uit 
te werken en contacten te onderhouden 
met collega’s op andere universiteiten. 
In de beginfase rollen de publicaties dan 
echt niet uit je pen. Dat je je zo moet 
bewijzen, heeft een ontmoedigend effect. 
Een aio wordt toch ook niet na een jaar op 
zijn publicaties beoordeeld.”

Nota’s

De laatste belangrijke verdienste van de 
VEC behelst het binnenhalen van een 
emancipatiewerkster. Omdat zich geen 
interne kandidaten aandienden, ver
scheen de betreffende personeelsadver
tentie vorig weekeinde in de Volkskrant, 
het feministisch maandblad Opzij en het 
blad Vrouw en bedrijf. Schreurs zit nog 
namens de VEC in de selectiecommissie. 
De nieuwe beleidsmedewerker moet 
volgens haar niet iemand worden “die 
alleen maar nota’s schrijft en stapels 
papier produceert”. Ze zal middels 
gesprekken op alle ni veau’s veel goodwill 
voor emancipatie moeten kweken en 
vooral met concrete voorstellen moeten 
komen, met name op het gebied van 
personeelsbeleid en studentenbeleid. De 
opvallende verschuiving in het college- 
standpunt ten gunste van de emanci- 
patiemedewerkster viel samen met een 
portefeuillewisseling. Zal het emanci
patiebeleid volgens Schreurs bij colle
gevoorzitter Loek Vredevoogd in betere 
handen zijn dan bij collegelid Karl 
Dittrich?
“Dittrich laat heel duidelijk merken waar 
hij tégen is, dus je moet met heel veel 
extra argumenten komen. Vredevoogd is 
een heel ander type, houdt zich veel meer 
op de vlakte. Ik heb er nog niet zo goed 
hoogte van of je inderdaad meer van hem 
gedaan krijgt. Misschien komt die 
emancipatiewerkster er wel omdat 
Vredevoogd ervoor gepleit heeft in het 
college, ik weet het niet. Ik denk eerder 
dat deze nieuwe functie in het verlengde 
ligt van die Adviesgroep Emancipatoir 
Personeelsbeleid. Die heeft zichtbaar 
gemaakt hoeveel werk er eigenlijk 
verricht moet worden en dat het niet 
overbodig is om daar een speciaal iemand 
voor aan te stellen.”

Het voorzitterschap van de Vrouwen
emancipatiecommissie zal lang niet door 
iedereen binnen deze instelling positief 
benaderd worden. Heeft Schreurs haar 
positie nooit als kwetsbaar ervaren? “Ik 
ga er in eerste instantie toch vanuit dat 
mensen mij serieus nemen. Maar 
bovendien heb ik me nooit zo als VEC- 
voorzitter geprofileerd. Ik heb geen zin 
om alsmaar de wereld te verbeteren. Er 
zijn gewoon mensen waaraan je beter 
geen energie kunt besteden. Ik zou het 
echt verschrikkelijk vinden als ik de hele 
tijd zou moeten reageren op alles wat ik 
zie. Ik kijk liever naar alles wat we als 
VEC wel bereikt hebben.”

Emely Nobis
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Bibliotheek acht zich misdeeld in formatietoewijzing

ZIEK OF ZWANGER WORDT WEER STRAF 
VOOR DE COLLEGA’S

De bibliotheek is de eerste dienst 
die concreet te lijden heeft onder 
het regime van de nieuwe sober
heid. Onlangs ging daar welgemoed 
een aanvraag tot vervanging van 
een zwangere medewerkster de 
deur uit, een brief die bij wijze van 
spreken per kerende post en on
geopend terugkwam: geen geld 
meer. De reden: eerst de ontbu- 
reaucratiseringskorting, waardoor 
de diensten in 1989 11,5 formatie
plaats moeten inleveren, dan weer 
de ’generieke korting’ van 2,7%, 
door de minister aan de universitei- 
ten opgelegd, en daarbovenop de 
algemene bijdrage van 1% aan het 
RL-profileringsfonds. Resultaat 
van dit alles is dat de personeelsbe- 
grotingen (en dus het personeel) 
onder grote druk zijn komen te 
staan en er voor dit jaar een selec
tieve vacaturestop bij de algemene 
diensten is afgekondigd. Omdat 
ook de extra potjes in de vorm van 
de beleidsreserve dit jaar minimaal 
gevuld zijn kan er eigenlijk niets 
meer vanaf. Er is al geld overgehe
veld uit de beleidsreserve van de 
post ’overige lasten’, zeg maar het 
materiaalfonds, naar de personeels- 
begroting. In beide groepen dien
sten (BID = bureau en interfacul
taire diensten; BAD = beleids- en 
adviesdiensten) is de beleidsreserve 
personeel nu op honderdduizend 
gulden vastgesteld, het absolute mi
nimum. Voor de beheerseenheid 
BID is die situatie pijnlijker ómdat 
deze groep diensten groter in om
vang is en dus meer behoefte heeft 
aan een opvangmogelijkheid voor 
onvoorziene omstandigheden.
Volgens directeur B. Niessen van 
de BID is de huidige begroting op
gesteld met als enige doel de werk
gelegenheid van het zittende perso
neel te garanderen. Elke overschrij
ding zou die in gevaar brengen.
Het concrete gevolg is nu dat bij

AIO-NETWERKEN ONDER HOEDE VAN NWO
De Nederlandse organisatie voor 
Wetenschappelijk Onderzoek 
(NWO) wil een actieve rol spelen 
bij de opzet en beoordeling van cen
tra voor vooraanstaand onderzoek 
bij de universiteiten. Op dit mo
ment zijn meer dan honderd van 
deze centra actief. Zij staan alge
meen bekend onder de naam ’aio- 
netwerk’.
Minister Deetman heeft in eerste 
instantie gesuggereerd dat NWO 
het beleid en de financiële middelen 
voor de centra zou coördineren. Dë 
organisatie wil daarop ingaan, mits 
de minister voldoende garanties

Kunnen we binnenkort diensthoofden, afdelingschefs en collega's verwachten die in 
plaats van met gepaste blijdschap alleen nog maar geërgerd reageren als een der 
medewerksters zwanger wordt?
Zullen vrouwen bij de algemene diensten zich voortaan wel twee keer bedenken 
voordat ze tot gezinsuitbreiding besluiten? Het is niet onmogelijk, nu de financiële 
problemen de algemene diensten tot de lippen zijn gestegen en vrouwen die drie 
maanden met zwangerschapsverlof gaan gedurende die tijd niet meer vervangen 
mogen worden. Waar niet is verliest zelfs de keizerin haar recht, ook al zegt de 
universiteit nog zo haar best te doen om een emancipatoir personeelsbeleid te voeren.

langdurige ziekte en zwangerschap 
niet meer automatisch een vervan
ger kan worden aangesteld. Een 
recht was dat overigens niet, maar 
zeker bij zwangerschapsverlof was 
vervanging bij de diensten staande 
praktijk. In de faculteiten is dat in 
grote lijnen als het om niet-weten- 
schappelijk personeel gaat nog 
steeds zo.

Foutjes

De bibliotheek (met op dit moment 
twee zwangere werkneemsters) 
heeft nog andere redenen om zich 
misdeeld te voelen. Onderbiblio
thecaris J. Gilbert rekent voor dat 
verschillende fouten in de perso- 
neelsbegroting hem in totaal met 
een feitelijke korting van rond de 
twintig procent opzadelen, meer 
dan alle kortingen bij elkaar. Ver
wijten aan het college van bestuur, 
dat volgens Gilbert weinig oor heeft 
voor zijn klachten, hebben weinig 
meer dan een geprikkelde sfeer op
geleverd. Als er geen oplossing 
komt voor de formatieproblemen 
verwacht de bibliotheek haar 
dienstverlening in te moeten per
ken.

BID-directeur Niessen, die de UB 
onder zijn hoede heeft, geeft impli
ciet wel toe dat er steken zijn geval
len, maar, zegt hij: „Of er foutjes 
zijn gemaakt doet er niet toe, er is 
in ieder geval geen ruimte om ze te 
corrigeren.”
Niettemin wil hij proberen om bij 
het college van bestuur extra geld 
los te weken.
Op verzoek van de directie van de 
UB zal binnenkort de bedrijfsge
neeskundige dienst een onderzoek 
instellen naar de gezondheid van 
het bibliotheekpersoneel. Dit mede 
naar aanleiding van klachten over 
de verhoogde werkdruk.

geeft voor een deugdelijke financië
le regeling. De verantwoordelijk
heid voor de verdere uitbouw en 
voortzetting van de aio-netwerken 
zou bij de betreffende universitei
ten moeten blijven berusten.
NWO maakt zich zorgen over de fi
nanciële kant van de zaak, omdat 
inmiddels al aan een groot aantal 
aio-netwerken een startsubsidie is 
verleend. De middelen voor de cen
tra zijn daardoor voor de komende 
jaren behoorlijk 'vastgetimmerd’. 
NWO heeft zelf geen extra geld be
schikbaar voor het stimuleren van 
'de aio-netwerken. (JOP/JD)

Of ook bij de beleids- en advies
diensten voortaan de afwezigheid 
wegens zwangerschap of ziekte niet 

II "ie ver u il komen in bet bedrijfsleren, beeft voortdurend uitdagingen nodig. Menu e, afwisselende ervaringen zijn 
een bron van inzicht en kennis en leiden tot vooruitgang. Jonge, ambitieuze economen die snel vooruit 'willen 
komen, krijgen bij KPMG Klynveld Kraayenbof & Co., accountants daarom alle kansen.

Klynveld maakt deel uit van KPMG met 00.000 medewerkers in 114 landen. Een toonaangevende 
organisatie op bet gebied van accountancy. EDP audit, organisatie- en belastingadries.

Werken bij Klynreld betekent ervaring opdoen bij lal van bedrijven. Aan de moderne accountant 
worden daarbij steeds hogere eisen gesteld Hij loopt voorop bij.helangrijke ontwikkelingen en levert op steeds meer 
gebieden zwaarwegende adviezen: financieel beheer, risicoanalyses, ex/iansieplannen. internationale projecten en 
samenwerkingsverbanden.

Jonge economen worden bij Klynveld voortdurend oj) de proef gesteld. Door ons gecombineerde 
programma van studie en training-on-tbe job kunnen zij zich snel onderscheiden en worden zij voorbereid op bet 
innemen van steeds reran! woordelijker posities.

Een jij op zoek naar een uitdagende omgeving waarin je snel carrière kunt maken' Het of schrijf dan 
naar Louis Gbr Dell. Hoofd Werving c- Selectie. Strawinskylaan 1257 1077 XX Amsterdam, telefoonnummer 

020-5401000. izLIJk (z. , , . f Œ r-KPMG Klynveld Kraayenhof & Co.

Jonge economen leren bij ons wat ondernemen is.

meer gecompenseerd zal worden 
weet BAD-directeur H. Fekkers 
nog niet; hij sluit het echter niet uit. 
De enige andere beheerseenheid 
waar kortingen op de personeels
formatie aan de orde zijn is de me
dische faculteit. Directeur E. Steur

Ambitie geeft 
carrières vaart. 

is evenwel niet van plan om op deze 
manier te bezuinigen: „Je moet 
geen structurele problemen op wil
len lossen door dit soort toevallig6 
omstandigheden aan te grijpen’.

Wammes Bos
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Universiteiten zouden afspraken over kopiëren nog 
steeds nakomen

I ' -,

UITGEVERS WILLEN OOK VERGOEDING 
VOOR LANGERE TEKSTEN

De uitgevers heropenen dit voorjaar op diverse fronten het offensief tegen de 
universiteiten die nog steeds op grote schaal de Auteurswet schenden. De Nederlandse 
uitgevers (verenigd in de KNUB) willen voortaan een kwartje per pagina voor de 
overname van langere gedeeltes tekst in readers. Ook de buitenlandse uitgevers willen 
nu eindelijk geld zien: zes cent voor iedere pagina in een reader mits het aantal 
woorden de 10.000 niet te boven gaat.

de universiteiten

sten van Nederlandse uitgevers. De 
Uitgevers willen nu ook een vergoe- 
d'ng voor langere teksten geregeld 
*len. Bovendien verschijnen eind 
æbruari bij de Stichting Reprorecht 
de uitkomsten van een onderzoek

schappelijke uitgevers, de ’STM- 
Group’ (’International Group of 
Scientific, Technical and Medical 
Publishers'), en behartigt de belan
gen van duizenden buitenlandse 
(vooral Engelstalige) uitgevers en 
auteurs in Nederland.
Nijhoff Asser is een gemoedelijke, 
welbespraakte man, die niet van on
nodig geruzie houdt. Zes cent per 
pagina en een afkoopsom voor in 
het verleden gemaakte ’vergissin
gen’ lijken hem echter een redelijk 
bod aan de universiteiten.
’Dat is meer dan de Nederlandse 
uitgevers krijgen, maar ik vertegen
woordig een achterban die niks te 
maken heeft met wat de Nederlan
ders bekokstoofd hebben’, zegt hij. 
De regeling die hij de universiteiten 
aanbiedt is heel makkelijk: bij een 
instantie melden en een keer per 
jaar een rekening betalen. Nijhoff 
Asser vindt het prima als de univer
siteiten het liever aan iedere buiten
landse uitgever apart willen blijven 
betalen: ’Maar reken erop dat wij 
dat heel zorgvuldig nakijken en 
iedere keer dat de universiteiten 
struikelen, halen we ze voor de 
rechter. Dan komen ze iedere keer 
weer in de krant en zullen ze steeds 
boetes moeten betalen, die hoger 
en hoger worden naarmate ze on
verbeterlijk blijken.’

Vergoeding

De Stichting Reprorecht houdt zich 
bezig met kopieën die buiten de 
readers om binnen het onderwijs 
verspreid worden. Voorwaarde is 
dat deze kopieën een noodzakelijke 
aanvulling vormen op de leerboe
ken; bovendien mogen alleen kleine 
gedeeltes worden gekopieerd. Hier
over moet een vergoeding betaald 
worden aan de Stichting, namelijk 
10 cent per kopie voor het weten
schappelijk onderwijs en 2,5 cent 
voor het niet-wetenschappelijk on
derwijs. Voor grotere gedeelten 
moet weer toestemming worden ge
vraagd. Met deze vorm van kopië
ren wordt enorm de hand gelicht. 
Wie zal zeggen hoeveel kopieën er 
gemaakt worden op de universitei
ten? De Stichting en de VSNU kwa
men er samen niet uit en besloten 
daarom een onafhankelijk onder
zoeksbureau uit te laten zoeken op 
welke schaal dit gebeurt.
Het bureau heeft gezocht naar een 
hanteerbare maat, zoals een per
centage van de tellerstand of het 
aantal kopieën dat iedere student 
jaarlijks krijgt. De laatste maat 
vindt Reprorecht minder gewenst 
omdat er volgens haar niet alleen 
voor studenten, maar ook voor do
centen zelf wordt gekopieerd en die 
portie willen ze niet niet graag bui
ten beschouwing laten.
Het marktonderzoeksbureau heeft 
volgens A. Beemsterboer, directeur 
van Reprorecht, een redelijk be
trouwbaar beeld kunnen geven. In 

Delft (TU) en Amsterdam (VU) 
werd aan een aantal faculteiten en 
in verschillende gebouwen een 
week lang bij een groot aantal ko
pieerapparaten onderzoek gedaan. 
Cijfers wil Beemsterboer nog niet 
noemen, maar wel wil hij kwijt dat 
de schatting die de VSNU oor
spronkelijk had gedaan (zes ko
pieën per student per jaar) wel heel 
erg laag was. Cijfers van buiten
landse zusterorganisaties wezen in 
de richting van enkele honderden 
kopieën per student per jaar en in 
die buurt moet de omvang van het 
kopiëren dan ook eerder gezocht 
worden. Eind februari zal Repro
recht een brief schrijven aan de 
VSNU naar aanleiding van het on
derzoek. Dat wordt dan de basis 
van het gesprek over een contract. 
De VSNU belooft desgevraagd haar 
uiterste best te zullen doen om tot 
een vergelijk te komen met de uit
gevers. In nieuwe rechtzaken heb
ben ook de universiteiten geen zin.

Markt

Toch is de situatie wel verbeterd na 
de gerechtelijke uitspraken van de 
afgelopen jaren, vinden de uitge
vers. Vroeger werd er veel meer ge
kopieerd dan nu. Maar de uitgevers 
durven vele boeken nog steeds niet 
goed op de markt te brengen.
Uitgever D. Coutinho kon het goed 
merken toen de universiteiten het 
benauwd begonnen te krijgen: 
’Boeken die vroeger totaal niet lie
pen, werden plotseling weer ver
kocht. Sommige boeken zijn zelfs 
helemaal uitverkocht geraakt.’ 
Coutinho denkt overigens dat uni
versiteiten steeds minder gebruik 
zullen maken van readers en dat do
centen vaker goede leerboeken zul
len nemen: ’Nu het onderwijs strak
ker is geworden en men met modu
les is gaan werken waarin studenten 
maar zes weken hebben om de stof 
te bestuderen, heeft men beter ge- 
struktureerde leerboeken nodig. 
Lezen van artikelen en readers kost 
dan teveel tijd. Ik denk dat ze hoog
stens nog gebruikt zullen worden bij 
vakken waar de aktualiteit een rol 
speelt.’

Frank van Kolfschooten/HOP

P De proefruimte in het BM (foto Franco Gori)

GEBRUIK VAN KINDEREN 
ALS PROEFPERSOON 
STUIT OP KRITIEK

Een journaaluitzending over kinderen die in het 
Biomedisch Centrum 24 uur in een respiratiekamer 
worden opgesloten heeft de discussie doen 
oplaaien over de vraag in hoeverre kinderen als 
proefpersoon gebruikt mogen worden bij 
wetenschappelijk onderzoek. Volgens de 
Amsterdamse hoogleraar gezondheidsethiek prof, 
dr. H. Leenen, die in de uitzending om commentaar 
werd gevraagd, zijn in Maastricht de grenzen van 
het toelaatbare overschreden: „Mij lijkt dat het 
onderzoek niet per se nodig is om aan je gegevens 
te komen. Als die noodzaak er niet is, kun je 
gezonde kinderen niet een medische behandeling 
laten ondergaan. En als ouders hun toestemming 
daarvoor geven, gebruiken ze hun ouderlijke 
macht op onjuiste wijze'.

Het onderzoek, dat in de respiratie- 
kamers van het BMC wordt uitge
voerd, geschiedt op verzoek van de 
leiding van het Sint Franciscusoord 
in Valkenburg, waar lichamelijk ge
handicapte kinderen verpleegd 
worden. Volgens prof. Wim Saris, 
die het onderzoek uitvoert, gaat het 
erom de belastbaarheid van spasti
sche kinderen te testen: „Men wil 
daar een sportprogramma met spas
tische kinderen van acht tot elf jaar 
uitvoeren, maar de vraag is of je een 
spastisch kind niet overbelast. Een 
spastisch kind kan schijnbaar inac
tief zijn, maar het is niet bekend of 
het in die schijnbaar inactieve toe
stand meer energie gebruikt dan 
een gezond kind. Ik vind dat een 
heel legitieme vraag en we hebben 
daaraan ook belangeloos onze me
dewerking aan verleend. We zien 
het als een vorm van maatschappe
lijke dienstverlening.” Voor het on
derzoek worden vijftien gezonde en 
vijftien gehandicapte kinderen 24 
uur opgesloten in een respiratieka
mer, een soort cel van drie bij vier 
meter, waarin exact kan worden 
vastgesteld hoeveel lucht en voe
dingsstoffen erin en eruit gaan. 
Aaan de hand daarvan is te bereke
nen hoeveel energie iemands li
chaam verbruikt. Tot nu toe hebben 
twintig kinderen een etmaal in de 
cel doorgebracht. Dat gebeurde 
volgens Saris met volledige instem
ming van de ouders, die de moge
lijkheid hadden voortdurend via 
een raam en een Intercom met de 
kinderen, die een broertje, zusje of 
vriendje mogen meebrengen, in 
contact te blijven. „We hebben nog 
geen enkele probleem gehad. Er is 
afgesproken dat de kinderen on
middellijk eruit gehaald worden als 

ze dat vragen, maar dat is nog niet 
gebeurd. Ze vragen alleen maar of 
ze nog een keer terug mogen ko
men, zo spannend vinden ze het. Ze 
worden echt niet opgesloten in een 
hok, zoals het journaal dat ervan 
maakte’. De gehandicapte kinderen 
worden aangewezen door Francis
cusoord, de gezonde worden meest
al gevonden via medewerkers van 
het BMC, die daar geen probleem 
van maken. Volgens Leenen is dat 
des te kwalijker: „Dat wist ik nog 
niet, maar dat maakt de zaak des te 
kwalijker. Een medewerker heeft 
zelf belang bij het onderzoek, dus in 
dat geval mag hij zeker niet de 
ouderlijke macht gebruiken om zijn 
eigen belang te dienen.” De voor
zitter van de medisch-ethische com
missie, prof. Frans van Wijmen, 
heeft minder bezwaren tegen het 
onderzoek dan zijn collega Leenen: 
„Het protocol van dit onderzoek is 
niet in de commissie geweest. Maar 
de mogelijkheid bestaat dat andere 
protocollen van hetzelfde type in 
het verleden wel aan de orde zijn 
geweest. Ik ben daar zelf niet bij 
aanwezig geweest, maar volgens Sa
ris is dat wel het geval geweest. Uit 
de conclusies die toen getrokken 
zijn kan hij dan richtlijnen getrok
ken hebben, waaraan hij zich in 
nieuwe gevallen te houden heeft. 
Voorzover ik nu kan beoordelen is 
er niet direct iets onoirbaars aan de 
hand: het gaat om een nuttig onder
zoek, waarbij alleen met kinderen 
van acht tot elf jaar gewerkt kan 
worden en worden alle regels om
trent het gebruik van de respiratie- 
kamers gerespecteerd.”

Jacques Herraets

uitgevers en de universiteiten
°eteikten in januari 1987 slechts 
®* * * * vereenstemming over een vergoe
ding van 2,5 cent voor kortere tek

Jtaar de omvang van los kopiëren op
de universiteiten. De resultaten zul- 
en ’onthullend’ zijn, kondigt de 
Stichting aan. Ook deze Stichting 
*il geld zien. De Vereniging van 
barnenwerkende Nederlandse Uni- 
versiteiten (VSNU) kan de komen
de maanden een aantal uitnodigin
gen tegemoet Zien voor nieuwe on
derhandelingsrondes. De diverse
vertegenwoordigers van uitgevers 
2|jn de trucjes en de uitvluchten van 
de universiteiten meer dan zat. Vier 
Universiteiten (Universiteit van 
Amsterdam, Limburg, Groningen 
en Utrecht) houden zich niet goed 
aan de overeenkomst over de ver
goeding voor tussen 1986 en 1988 
°vergenomen tekst, aldus de be
schuldiging van de uitgevers.
uok over de overname van langere 
gedeeltes zijn de uitgevers zeer on
tevreden. Als een stuk langer is dan 
tlenduizend woorden (onder die 
gfens kost overname 2,5 cent per 
Pagina) moet volgens de overeen
komst van tevoren toestemming 
"orden gevraagd voor publikatie. 
docenten sturen de aanvraag vaak 
Pas in als de reader al geproduceerd 
,s en klagen dan dat de uitgevers 
een te hoogbedrag vragen. Slimme
riken proberen hoge aanslagen te 
°ntduiken door de aanvragen in 
stukken kleiner dan tienduizend 
"’oorden te verdelen en die op ver
schillende dagen in te dienen. De 
U’tgever moet de aanvragen dan aan 
elkaar leggen om te zien dat dezelf
de docent voor dezelfde syllabus 
''eel meer pagina’s vraagt, zo luidt 
de kritiek.

dubieus

^e archieven van de uitgevers he
etten brieven die naar hun zeggen 
het dubieuze gedrag van sommige 
Wetenschappers overtuigend aanto- 
hen. Docenten zouden op universi- 
’air briefpapier hun collega’s advi
seren om buitenlands werk op te ne
tten in readers, omdat daarvoor 
t°g geen goede regeling bestaat, 
ken hoofd van een vakgroep 
Schreef dat men maar beter even 
Seen buitenlandse artikelen kon op
temen omdat daarvoor binnenkort 
ttisschien royalties moesten worden 
betaald. Los kopiëren was aan te 
bevelen, omdat hiervoor nog geen 
^geling in zicht was.
JJe universiteiten moeten ophou
den met zaniken en zich netjes ge
dragen’, zegt P. Nijhoff Asser. Hij 
,s algemeen secretaris van een inter- 
tationale vereniging van weten
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Drukker: "Deze hoofden komen niet 
uit een Nederlandse universiteit”

STRENGERE CONTROLE IN
SNIJZAAL NA BERICHTEN
OVER HANDEL IN MENSENHOOFDEN

Vorige week toonden journalisten van KRO’s actualiteitenrubriek Brandpunt dat er in 
Nederland een handel is in menselijke hoofden. De hoofden zijn naar alle 
waarschijnlijkheid afkomstig van mensen die hun lichaam ter beschikking van de 
wetenschap hebben gesteld. De Nederlandse Vereniging van Anatomen reageert, bij 
monde van voorzitter prof. Jan Drukker, geschokt en vof afschuw. Hij verklaart dat de 
hoofden in elk geval niet uit Nederland afkomstig zijn. Tevens zullen de al bestaande 
veiligheidsmaatregelen aan de acht medische faculteiten, de enige plaatsen waar met 
lichamen van overledenen wordt gewerkt, onmiddellijk worden verscherpt.

Al eeuwenlang vormt dood menselijk 
materiaal een studie-object voor 
medische studenten. Het belang daarvan 
heeft nooit ter discussie gestaan; een echt 
lichaam is nu eenmaal duidelijker dan 
een boek. Op de snijzaal kunnen stu
denten, maar ook specialisten, op die 
nanier hun anatomische kennis vergaren, 
kan de Rijksuniversiteit Limburg maken 
jgen woordig ook studenten Be wegings- 
vetenschappen en Biologische Gezond- 
teidskunde gebruik van de snijzaal. Het 
tudiemateriaal is afkomstig van mensen 
lie hun lichaam na hun dood ter 
eschikking gesteld hebben van de 
etenschap.

Drukker: "Studenten 
kopen geen hoofden" 
(foto Franco Gori)

Beharing

Momenteel zijn er ongeveer tweeduizend 
mensen die hun lichaam -middels een 
wilsbeschikking- na overlijden beschik
baar hebben gesteld voor de vakgroep 
Anatomie/Embryologie van de Maas
trichtse medische faculteit. Wanneer 
iemand overlijdt, start een lange proce
dure voordat het lichaam ook daad
werkelijk aangewend wordt voor onder
zoek en onderwijs. Meteen na het 
overlijden wordt de vakgroep Anatomie/ 
Embryologie ingelicht, die daarvoor 
vierentwintig uur per dag bereikbaar is. 
Het lichaam wordt door een begrafe

nisonderneming opgehaald en in het 
BMC afgeleverd. Vooreen afscheid van 
aanverwanten kan tijd vrijgemaakt 
worden. Eenmaal gearriveerd bij de 
vakgroep wordt het lichaam meteen van 
alle beharing ontdaan. Haren zijn immers 
een brandhaard van schimmels en 
bacteriën, die de kwaliteit van het lichaam 
kunnen aantasten. Daarnaast is er een 
praktische reden om al het haar te 
verwijderen; het werkt en snijdt een stuk 
eenvoudiger.
Via de grote slagader in de lies wordt 
vervolgens ongeveer tien liter 
fixeervloeistof Idngzaam in het lichaam 
gespoten. De vloeistof dringt via de 

bloedvaten in alle weefselstructuren door. 
Is dat gebeurd dan wordt het lichaam 
ondergedompeld in een bak met 
fixeervloeistof. Daar ligt het minimaal 
zes weken, waarna het verpakt in plastic 
folie in een koelcel opgeslagen wordt en 
het preparaat klaar is voor gebruik. Nor
maal gesproken heeft de vakgroep vijfen
dertig tot veertig lichamen in voorraad. 
Dat is een overzichtelijk aantal en prof. 
Drukker, naast voorzitter van de 
Nederlandse Anatomen Vereniging ook 
hoofd van de vakgroep Anatomie/Embry- 
ologie, weet dan ook zeker dat de hoofden 
in elk geval niet uit Maastricht afkomstig 
zijn:
“Wij kennen onze preparaten en wij 
missen niks. Daarbij waren deze hoofden 
van de romp gescheiden en dat is iets dat 
bij ons, in tegenstelling tot andere steden, 
nagenoeg nooit gebeurt.”

Buitenland

Hoewel de handelaren beweren dat de 
hoofden afkomstig zijn van een 
anatomische afdeling van een 
Nederlandse universiteit, wordt dat door 
de Nederlandse Anatomen Vereniging 
pertinent ontkend.
Drukker: “In Nederland worden de 
lichamen direkt volledig onthaard. De 
aangeboden hoofden hadden echter nog 
haar en in één hoofd zaten zelfs nog 
hersenen. Die laten wij er nóóit inzitten. 
Hersenen zijn wat dat betreft een te 
kostbaar iets. Daar maak je een apart 
preparaat van.”
Als de hoofden dus niet van een 
Nederlandse anatomie-afdeling af
komstig zijn, waar komen zij dan 
vandaan? Het antwoord is eenvoudig; 
het buitenland.
Drukker: “Bij buitenland wordt al snel 
gedacht aan België en West-Duitsland, 
maar dat wil ik niet beweren. Ik kan mij 
echter voorstellen dat er in andere landen 
minder strenge voorschriften gelden voor 
de afvoer van anatomisch materiaal. Dat 
van ons gaat in een verzegelde kist naar 
het crematorium en daar wordt het alleen 

met een intacte zegel verbrand. In het 
buitenland wordt verbruikt materiaal ook 
wel gewoon begraven.”

In theorie hadden studenten tot op heden 
niettemin de mogelijkheid om prepataten 
van de Maastrichtse snijzaal te 
ontvreemden. Om de spannende verhalen 
aan het thuisfront kracht bij te zetten, 
heeft menig student ooit een vriend of 
vriendin een rondleiding door de snij zaal 
gegeven. Echte controle vindt daarbij 
niet plaats en de student wordt soms een 
aantal minuten alleen gelaten. Dat houdt 
ook verband met het onderwijssysteem. 
Aan andere universiteiten wordt het 

onderwijs op de snijzaal geconcentreerd 
in groepen. In het BMC kunnen studenten 
op eigen intiatief de snijzaal bezoeken. 
Ze kunnen dan wel altijd voor advies 
terecht bij medewerkers, maar die zijn 
niet voortdurend aanwezig.
In de toekomst gaat dit veranderen. 
Onmiddellijk na de Brandpunt uitzending 
werd aangekondigd dat de veiligheids
maatregelen in de anatomiezalen 
verscherpt zullen worden. In het BMC 
wordt de afdeling waar de snijzalen zich 
bevinden ‘s avonds altijd al afgesloten. 
Zelfs de schoonmaakdienst heeft geen 
sleutel. Voortaan wordt ook het docent- 
onafhankelijke onderwijs aan banden 
gelegd.
Drukker: “In het vervolg zijn er altijd 
medewerkers in de snijzaal. En als die 
weg zijn, zoals tijdens de lunchpauzes, 
gaat de deur op slot. We móeten ons wel 
extra indekken, nu we weten dat ons 
materiaal geld waard is. En daarnaast 
moet je ook nog eens rekening houden 
met de bravourestudent, die het stoet 
vindt om alle veiligheidsmaatregelen te 
omzeilen.”
De aangekondigde maatregelen kosten 
echter wel formatie en geld. Er zal continu 
begeleiding moeten zijn en preparaten 
die in andere ruimtes worden gebruikt, 
moeten steeds verplaatst worden. Naast 
hun taken op de terreinen onderzoek en 
onderwijs krijgen de medewerkers van 
de vakgroep nu dus ook een controlerende 
functie.

Brandpunt

Obst

AR

0

Veel mensen zullen zich hebben 
afgevraagd, wie er belangstelling heeft 
voor een besneden of doorgesneden hoofd
van een overledene. De prijs van een 
hoofd zou volgens de handelaren tussen 
de 750 en 1250 gulden liggen. Zij 
verklaarden bovendien dat zij hun ‘waar 
verkochten aan mensen die het als 
pronkstuk op de schoorsteen wilden of 
het gebruiken voor bizarre sexspelletjes- 
En ook studenten zouden geld neertellen 
om met een eigen preparaat de studie 
thuis te kunnen voortzetten.
Drukker: “Ik kan me best indenken dat
een gestoord iemand het leuk vindt otn 
een hoofd in de kamer te hebben. Bij die 
bizarre sexspelletjes kan ik me al minder 
voorstellen. Ik geloof er echter niks van 
dat studenten zo’n hoofd willen. 
Studenten hebben op alle acht medische 
faculteiten optimaal toegang tot 
anatomisch materiaal. Gratis en op een 
legitieme wijze.” 

Er zijn in Nederland zeventienduizend 
mensen die hun lichaam na overlijden ter 
beschikking van de wetenschap willen 
stellen. Door het nieuws over de lugubere 
handel in mensenhoofden zou hun aantal
wel eens sterk kunnen verminderen, maat 
vooralsnog is dat volgens Drukker nog 
niet het geval. In heel Nederland hebben 
tot dusverre slechts twee à drie personen 
na de Brandpunt-uitzending hu” 
wilsbeschikking ingetrokken. Volgen5 
Drukker is dat het resultaat van de rustig6 
en open manier waarop de anatomen °P 
het nieuws hebben kunnen reageren- 
Daarbij kregen zij alle medewerking vatl 
Brandpunt.
Drukker: “De transactie tussen d6 
journalisten van Brandpunt en d® 
handelaren vond al op woensdag 
januari plaats. Bijna tien dagen vóór d® 
televisie-uitzending. Eén van 
collega’s was daarbij als deskundig6 
aanwezig en hij belde mij op vanuit h® 
motel waar de transactie plaatsvond. A>s 
voorzitter van de Nederlandse Anatom®6
Vereniging heb ik met Brandpunt ov®f' 
legd. In eerste instantie vond ik he 
afschuwelijk dat zij dit wilden uitzender 
maar daarna hebben wij construct!® 
samengewerkt. Zij beloofden d® 
reportage pas een week later te zuil®6 
uitzenden. Wij konden ons zodoend® 
voorbereiden en al vóór de uitzending 
een persconferentie beleggen. Al sn® 
wisten wij dat de hoofden niet *** 
Nederland afkomstig waren en ® 
bestonden ook geen aanwijzingen dat ® 
méér handel plaatsvond. We zochten to®11 
uitdrukkelijk de publiciteit, omdat 
niets te verbergen hebben. Wij hebb®6 
de mensen proberen duidelijk te mak®6 
dat het om een incident gaat. Degen® 
die hun lichaam voor de toekomst reed 
beschikbaar stelden, hebben daardoor hu 
vertrouwen in ons niet verloren.”
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ARHO-voorzitter drs. C. de Hart:

"WAAROM ZOUDEN WO EN HBO 
OP TERMIJN NIET FUSEREN ? "

Het parlement mag zich binnenkort buigen over een wettelijke regeling voor de 
verschillende adviesorganen voor het onderwijs. Daarmee wordt ook een definitieve, 
wettelijke basis gegeven aan de Adviesraad voor het Hoger Onderwijs. Met het oog 
daarop werkt de raad nu aan een evaluatie van zijn werkzaamheden in de afgelopen 
drie jaren.
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De Adviesraad voor het Hoger Onderwijs 
( ARHO) is in de zomer van 1985 ingesteld 
met de bedoeling de minister van 
onderwijs en wetenschappen in een zo 
vroeg mogelijk stadium te adviseren over 
het te voeren beleid. In principe moet de 
ARHO aan het woord komen voordat de 
minister zelf beleidsvoornemens formu
leert op het terrein van het hoger onder
wijs of een voorontwerp van een wet op
stelt. Overigens is er in een later stadium 
ook nog een advies van de Onderwijsraad 
nodig alvorens een wetsontwerp kan 
Worden ingediend bij de Staten-Generaal.

Academische Raad
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De instelling van de ARHO was een 
onderdeel van een vrij ingrijpende 
herziening van de adviesstructuur. Tot 
1985 had de minister van onderwijs te 
maken met een Academische Raad, 
Waarin alle universiteiten vertegen
woordigd waren. De Academische Raad 
was echter niet alleen de officiële 
beleidsadviseur, hij voerde ook namens 
de universiteiten het overleg met de 
minister over de uitvoering van 
beleidsmaatregelen. Deze vermenging 
van functies leverde in de praktijk de 
nodige problemen op, vooral toen de 
Periode van ingrijpende bezuinigingen 
m het hoger onderwijs aanbrak.
Minister Deetman vond het nodig de 
advies- en overlegfuncties te scheiden. 
De advisering werd opgedragen aan 
onafhankelijke, niet aan de universiteiten 
of hogescholen gebonden deskundigen. 
Vergelijkbare constructies zijn bedacht 
voor het basis- en voortgezet onderwijs 
(ARBO en ARVO). Voor de stroom
lijning van hun overleg met de minister 
hebben de universiteiten vervolgens hun 
Vereniging van Samenwerkende 
Nederlandse Universiteiten (VSNU) 
opgericht. In het hoger beroepsonderwijs 
Wordt die taak waargenomen door de 
HBO-Raad.

Onafhankelijk

De ARHO is vrij klein. Hij bestaat uit 
maximaal negen leden, die meestal 
slechts voor een dag in de week benoemd 
z‘jn. Alleen ARHO-voorzitter drs C. de 
Hart en secretaris mr. A. Hazewinkel 
hebben een full-time aanstelling. Dat de 
leden van de raad onafhankelijk moeten 
Z1jn, wil overigens niet zeggen dat zij van 
buiten de wereld van wetenschappelijk 
en hoger beroepsonderwijs komen. 
Voorzitter De Hart:
Je moet onverenigbare functies voor

komen. In de universitaire wereld is dat 
uiet zo moeilijk. Daar vind je tal van 
•Pensen die geen bestuurlijke functies 
bekleden, maar wel deskundig zijn. In 
het hbo ligt dat iets moeilijker. De mensen 
?ie je daar moet hebben, zitten ook vaak 
m de bestuurlijke circuits.”
Volgens De Hart heeft men daarom wel 
Jjens een kleine concessie moeten doen.
Ook het hbo moet zich in de raad kunnen 

herkennen. Een keer is een lid van het 
college van bestuur van een hogeschool

in de ARHO benoemd. Ik geloof echter 
niet dat hier een belangenverstrengeling 
is opgetreden. De minister benoemt de 
leden in goed overleg met de raad. Daarbij 
staan gezag, kennis en integriteit van de 
leden voorop.”

Serieus

Dat de ARHO zo klein van omvang is, 
betekent dat veel expertise van buiten 
nodig is. De leden van de raad hebben 
allemaal ‘praatpalen’ in het land en een 
enkele keer worden werkzaamheden 
uitbesteed. Alle adviezen worden echter 
door de raad zelf in plenaire vergadering 
vastgesteld. Tot nu toe zijn negentien 
adviezen uitgebracht over uiteenlopende 
zaken als kwaliteitsbewaking, bestuurs
structuur, vouchersysteem en wetsvoor- 
bereiding. Het merendeel ervan is volgens 
De Hart ‘nogal positief ontvangen. ‘Mis
schien is de minister niet overal verrukt 
over, maar ze worden uiterst serieus geno

De Hart: "Discussie 
over universitaire 

bestuursorganisatie 
nog niet gesloten." 
(foto Bram de Hollander)

men.’
In deze adviezen zijn twee of drie rode 
draden te herkennen die de visie van de 
raad aan het licht brengen. De ARHO 
heeft meerdere keren gewezen op de 
risico’s die de overheid loopt door bij het 
stimuleren van de deelname aan het hoger 
onderwijs een zwaar accent te leggen op 
de economische ontwikkeling en het 
herstel van de werkgelegenheid. Het is 
nog maar de vraag of er werkelijk een 
economische behoefte is aan vergroting 
van het aantal hoger opgeleiden. 
Bovendien moeten de mogelijkheden om 
het onderwijs kwalitatief te laten 
aansluiten op de arbeidsmarkt niet 
worden overschat.
De ARHO adviseerde om evenzeer 
gewicht toe te kennen aan de sociaal- 
culturele waarde van hoger onderwijs. 
De marktgerichtheid van het hoger 
onderwijsbeleid leidt ook tot problemen 
in de relatie van het wetenschappelijk en 
het hoger beroepsonderwijs. Aan de 

universiteiten ontstaan steeds meer 
opleidingen, die men evenzeer bij 
hogescholen zou kunnen verwachten. Dat 
kan tot gevolg hebben dat er minder 
aandacht is voor de specifieke functies 
van de universiteit, met name voor het 
verzorgen van ‘wetenschappelijk’ 
onderwijs. Volgens De Hart wordt dit 
probleem veel te weinig onderkend.
“Als men de ontwikkelingen op zijn 
beloop laat, zullen de spanningen tussen 
wo en hbo steeds groter worden. Volgens 
de raad zijn functionele verschillen tussen 
beroepsonderwijs en wetenschappelijk 
onderwijs van wezenlijk belang voor het 
totale onderwijsaanbod. Maar dat hoeft 
nog niet te betekenen dat ook de 
institutionele scheiding van beide moet 
blijven voortbestaan. Dat zou allerlei 

ontwikkelingen kunnen belemmeren. 
Ook de student heeft baat van één geheel 
van onderwijsmogelijkheden. Waarom 
zouden wo en hbo op termijn niet mogen 
fuseren? Ik voel wel wat voor een 
gezamenlijke onderbouw van universiteit 
en hogeschool met daarna 
specialisatiemogelijkheden in de 
wetenschapsbeoefening. Eigenlijk is 
zo’n proces - onbedoeld - al op gang 
gebracht met de twee-fasenstructuur. De 
eerste fase van het wetenschappelijk 
onderwijs kent nauwelijks meer een 
relatie met wetenschappelijk onderzoek. 
En afgestudeerden uit het hbo komen 
ook al in de tweede fase terecht.”

Onderschat

Erg belangrijk vindt de ARHO verder 
dat er meer aandacht komt voor het veilig 
stellen van het fundamenteel onderzoek 
aan de universiteiten. Dat onderzoek 
wordt steeds duurder en er zou nu al

Ie

verwaarlozing dreigen. Daarin zit ook 
een verwijt in de richting van de 
universiteiten, die te weinig oog zouden 
hebben voor belangen die het 
instellingsniveau overstijgen. De ARHO 
heeft onder meer aanbevolen om de 
facultaire bestuursorganisatie te 
versterken. Daarnaast zou het onderling 
overleg van de instellingen over 
taakverdeling en concentratie versterkt 
moeten worden. Maar op deze laatste 
punten is De Hart toch minder tevreden 
over de respons. Een advies over de 
universitaire bestuursorganisatie is niet 
zo goed ontvangen. Daarin had de ARHO 
onder meer voorgesteld om de beslis
singsbevoegdheden van gekozen raden 
te verleggen naar besturen. De raden 
zouden zelf een meer adviserende taak 
moeten krijgen.
De Hart: “Wij hebben die kwestie 
onderschat. We hoopten op een discussie 
over het wezen van de universiteit en 
over de benodigde vormgeving van de 
organisatie. Men heeft zich echter 
geconcentreerd op het vermoeden dat 
wij de gekozen universiteits- en 
faculteitsraden wilden liquideren. Men 
dacht dat wij terugwillen naar een 
autocratische positie van de professor, 
maar dat is echt niet zo. Wij hebben 
alleen een paar vragen willen opwerpen. 
Ik noem een voorbeeld: waarom moeten 
ambtenaren van de universitaire diensten 
meepraten over het onderzoeksbeleid?”

"Discussie niet gesloten"

Minister Deetman heeft het advies niet 
overgenomen, maar volgens De Hart is 
de discussie nog lang niet gesloten. “ 
Ik geloof vast dat ons advies een breed 
draagvlak heeft binnen de instellingen. 
Wij hebben er vantevoren met veel 
mensen over gesproken. En je ziet nu dat 
er publikaties over dit onderwerp los
komen. Ook in politieke kring is het 
gesprek gaande, al zijn daar nog geen 
conclusies getrokken. Ik geloof dus niet 
dat wij dit vergeefs aan de orde hebben 
gesteld. De minister volgt ons in ieder 
geval op één punt. Hij onderschrijft de 
noodzaak van een versterking van de 
positie van de faculteit en van de dekaan. 
Dat zal nog in wetgeving worden vast
gelegd.”
De ARHO-voorzitter zegt dat het ook 
helemaal niet de bedoeling moet zijn om 
het over alles met elkaar eens te worden. 
“Sommige dingen moet je nu eenmaal 
aan de orde stellen, ook al ontstaat er veel 
rumoer. Wat wij in onze adviezen 
proberen, is het veld een spiegel voor te 
houden. In het algemeen vind ik dat de 
universiteiten en hogescholen veel te 
weinig reageren. Ze mogen onze adviezen 
onder tafel schrijven, maar er moet wel 
iets gezegd worden. Vooral van de 
officiële organen uit de instellingen hoor 
je niets, tenzij het over hun eigen positie 
gaat.”
Wat dat betreft heeft de scheiding tussen 
advies- en overlegstructuren nog niet het 
volle pond opgebracht.
“Van de ARHO durf ik te beweren dat 
het belangrijkste uitgangspunt zijn vrucht 
afwerpt: de leden van de raad laten zich 
niet door hun achterban bewerken. Ze 
zijn beslist onafhankelijk. Maar binnen 
de overlegorganisaties VSNU en HBO- 
Raad komt men nog te weinig van de 
individuele belangen los.”

Meer collectieve inspanning

De Hart vindt dat de universiteiten en ho
gescholen meer prioriteit moeten geven 
aan hun collectieve inspanningen.
“Men moet zich eens wat minder fixeren 
op het eigenbelang, want anders blijft 
uiteindelijk de minister aan de touwtjes 
trekken. De instellingen zijn nog veel te 
defensief ingesteld, ze moeten meer 
positie kiezen.’

Jos Dohmen/HOP
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N WO beoordeelt 
voorwaardelijk 
gefinancierde 
researchprogramma 's

SN NEGATIEF OORDEEL
VOOR MAASTRICHT

De Nederlandse organisatie voor wetenschappelijk 
onderzoek (NWO) heeft in het afgelopen jaar 249 
voorwaardelijk gefinancierde 
researchprogramma's beoordeeld. In slechts acht 
gevallen is het eindoordeel negatief, in vier 
gevallen ten dele negatief. Van verreweg de 
meeste programma's die een positief oordeel 
meekrijgen, vindt NWO echter dat voortzetting 
alleen verantwoord is als er verbeteringen worden 
aangebracht. Voor Maastricht werd het onderzoek 
naar psychologische factoren van de vakgroep 
medische psychologie negatief beoordeeld.

%

Dit blijkt uit een verslag dat NWO 
onlangs aan de colleges van bestuur 
van de universiteiten heeft toege
stuurd. De beoordeling had betrek
king op het voorwaardelijk gefinan
cierd onderzoek in zes disciplines. 
De overige disciplines zijn beoor
deeld door de Koninklijke Neder
landse Akademie van Wetenschap
pen (KNAW) en het Koninklijk In
stituut van Ingenieurs (KIVI). 
Hiervan zijn de verslagen nog niet 
gereed.
Het is de tweede keer dat een der
gelijke beoordeling van VF-pro- 
gtamma’s plaatsvond. Van de door 
NWO beoordeelde disciplines, 
scoort de godgeleerdheid duidelijk 
net slechtst. Van de 41 VF-pro- 
gtamma’s kregen er daar, vijf een 
Negatief oordeel. De drie overige 
Njinnen werden uitgedeeld in de dis
cipline geneeskunde/tandheelkun- 
de, waar ook de vier plusminnen 
'Telen. Maar geneeskunde/tand- 
neelkunde had dan ook verreweg 
net omvangrijkste VF-pakket, met 
‘n totaal 162 programma’s. In de ar- 
cheologie/pre- en protohistorie zijn 
negen programma’s beoordeeld, in 
^e geologie/fysische geografie/geo- 
ysica twaalf, in de sociale geogra- 
‘je/planologie twintig en in de mi- 
neukunde vijf. Ze werden allemaal 
goed bevonden.
^ls de beoordelingsresultaten per 
Nniversiteit worden bezien, komen 
oe beide Amsterdamse instellingen 

iets slechter uit dan de anderen.
De Vrije Universiteit moet drie ne
gatieve oordelen voor zijn rekening 

nemen, de Universiteit van Amster
dam twee en daarbij twee plusmin
nen. De Rijksuniversiteit Utrecht 
bleef verschoond van negatieve 
oordelen in de betreffende discipli
nes. Groningen, Nijmegen en Lim
burg kregen elk één min, Leiden en 
Rotterdam elk één plusmin.
Het stelsel van voorwaardelijke fi
nanciering kent twee beoordelings
momenten: vooraf en achteraf. In 
dit geval ging het om achteraf-oor- 
delen (ex post). Daarmee is ook het 
geringe percentage afwijzende oor
delen verklaard. Alle programma’s 
waren vooraf al positief beoor
deeld. NWO tekent hierbij aan dat 
er binnen de positief beoordeelde 
programma’s nog duidelijke nuan
ceverschillen zijn aan te wijzen. Die 
blijken onder meer uit de adviezen 
over voortzetting. Slechts voor 87 
van de 249 programma’s acht NWO 
voortzetting verantwoord zonder 
enige aanpassing. In alle andere ge
vallen wordt meer aandacht ge
vraagd voor zaken als de onderlinge 
samenhang van het programma of 
de samenwerking met andere on
derzoeksgroepen. Een enkele keer 
concludeerde NWO dat de bijdrage 
van de leden van een onderzoeks
groep beter verdeeld moest worden 
of dat een grotere inzet nodig was.
Bij de beoordeling is het meeste ge
wicht toegekend aan de kwaliteit 
van de groep onderzoekers die een 
programma uitvoert. Daarbij is ge
let op de waardering door vakgeno
ten en op het niveau en de hoeveel
heid publikaties. Verder speelde de 

betekenis van het verrichte onder
zoek voor de ontwikkeling van het 
betreffende wetenschapsgebied een 
rol, evenals de maatschappelijke 
■betekenis ervan.
Wat de publikatielijsten van de on
derzoekers betreft, maakt NWO 
nog een kritische kanttekening. Het 
komt nogal eens voor dat men in 
deze lijsten poogt een geflatteerd 
beeld te geven. Dat gebeurt bij
voorbeeld door artikelen onterecht 
op te geven als wetenschappelijke 
publikaties. Soms worden zelfs pu
blikaties opgenomen die niets met 
het programma te maken hebben of 
die afkomstig zijn van personen die 
niet tot de onderzoekersgroep be
horen.
Begin februari worden de beoorde- 
lingsverslagen van KNAW en KIWI 
verwacht. Op basis van alle drie de 
verslagen zal de Vereniging van Sa
menwerkende Nederlandse Univer
siteiten (VSNU) een evaluatie-rap- 
port over de voorwaardelijke finan

ciering 1988 opstellen. Dat rapport 
moet aan de minister van onderwijs 
worden overhandigd. Evenals in de 
VF-evaluatie van vorig jaar, bevat 
dat rapport niet meer dan een glo
baal overzicht van de oordelen. Met 
ingang van 1989 eist de minister 
echter dat de oordelen ook worden 
toegelicht.

Jos Dohmen/HOP

(Advertentie)

WO STEUNT 
MINDERHEDEN- 
ONDERZOEK
De Nederlandse organisatie voor 
Wetenschappelijk Onderzoek 
(NWO) zal in de komende vier jaar 
anderhalf miljoen gulden beschik
baar stellen voor onderzoek op het 
terrein van etnische minderheden. 
Het geld wordt verdeeld over on
derzoeksprojecten bij vier universi
teiten.
Van de NWO-steun profiteert het 
programma ’processen van taalve
randering bij etnische minderhe
den’, dat wordt verricht door de ka
tholieke universiteiten van Nijme
gen en Tilburg. Ook gaat geld naar 
het Nijmeegse onderzoeksprogram
ma ’recht in de multi-etnische sa
menleving’.
Tenslotte profiteert het programma 
’godsdienst van etnische minderhe
den', dat aan de Rijksuniversiteit 
Leiden wordt uitgevoerd in samen
werking met de Vrije Universiteit 
en -op nieuw- de Katholieke Uni
versiteit Nijmegen. (HOP/JD)

SUMMER JOBS IN THE USA 
WITH CAMP AMERICA

CAMP AMERICAbiedt JOU de mogelijkheid om meer dan 40 Camp Direc
tors te ontmoeten die jou direct voor de zomer van 1989 aan kunnen nemen 
Wat houdt zo’n „summerjob” in: 9 weken werken als groepsleider, sportin- 
structeur, assistent algemene dienst, au pair, verpleegkundige, kok, in een 
USA summercamp.
1 tot 6 weken vrij rondreizen, incl. retourvlucht (vanaf Londen), NY-stay, vi
sum, verzekering, zakgeld ($150-$450). Kosten: ± ƒ400,-. Eisen: tussen 
18-35 jaar, engels spreken. Beschikbaarheid: juni t/m aug./sept. 1989. 
Heb je belangstelling kom dan op woensdag 8 februari naar:

ENGELS PARTY EN CONGRES CENTRUM
Stationsplein 45 Rotterdam (t.o. Centraal Station) 

van 11.00-19.00 uur ’s avonds (voorheen in Krasnapolsky, Amsterdam) 
Zorg dat je referenties, getuigschriften, diploma's, foto's (kopieën) + de eer
ste „deposit” van ƒ 100,- meeneemt, zodat we je direct aan kunnen nemen. 
Wil je meer informatie of kun je niet komen in Rotterdam, vraag dan de bro
chure met inschrijfformulier aan en neem contact op met:
CAMP AMERICA, POSTBUS 107, 5800 AC VENRAY, TEL. 04780-88074

Hoe "typisch Moret" is deze advertentie? Wat u waarschijnlijk 
van Moret & Limperg weet, is dat het een prominente maatschap is 
op het gebied van accountancy. Maar verder...? Hoe ziet de carrière- 
lijn voor economen er bijvoorbeeld uit? Bel de heer R. J. Ekkebus 
voor een serieuze kennismaking: 010-4072521 (doorkiesnummer). 
Marten Meesweg 115, 3068 AV Rotterdam.

Moret & Limperg
LID VAN ARTHUR YOUNG INTERNATIONAL



BULLETIN Dienst Voorlichting
"Bulletin" wordt verzorgd door de Dienst Voorlichting. Kopij inleveren bij de redacteur van 
deze rubriek, Frank Speet, kamer 0010, Bouillonstraat 3, op speciale kopijbladen (bij hem 
verkrijgbaar). Kopij dient U1TERL1JK VOOR VRIJDAG 12 UUR ingeleverd te worden voor 
de Observant die de donderdag daarop verschijnt. De Dienst Voorlichting behoudt zich het 
recht voor berichten in te korten, te wijzigen of niet meteen op te nemen. Externe berichten 
worden meestal niet opgenomen.
Infomatie: Frank Speet, tel. 887171.

Bi

Universiteit

Promotie drs. T. Ruers

Drs, T. Ruers is op 27 januari 
gepromoveerd. De titel van zijn 
proefschrift: “Selective immuno
suppression in organ transplantation”. 
Promotor was prof .dr. G. Kootstra.
Drs. Ruers beschrijft een nieuwe 
benadering aan de RL ontwikkeld, om 
afstoting van orgaantransplantaten beter 
te kunnen behandelen. Hij heeft gevonden 
dat afstoting van orgaantransplantaten 
voornamelijk wordt veroorzaakt door 
lokale afweerprocessen in het 
getransplanteerde orgaan. •
Voortbouwend op deze bevinding heeft 
hij in proefdieren kunnen aantonen dat 
transplantaatafstoting kan worden 
behandeld door lokale toediening van 
geneesmiddelen in het transplantaat. 
Door deze benadering wordt het algeme
ne afweersysteem van de ontvanger niet 
beïnvloed. Dat heeft het grote voordeel 
dat transplantaatafstoting effectiever kan 
worden behandeld terwijl de bij
werkingen van de immunosup-pressieve 
geneesmiddelen kunnen worden 
voorkomen.
Door deze bevindingen, die inmiddels 
ruime internationale belangstelling on
dervinden, wordt een nieuw perspectief 
geboden in de behandeling van trans
plantaatafstoting.

Promotie drs. M. Bloem

Op 3 februari om 14.00 uur promoveert 
drs. M. Bloem op het proefschrift “Vita
min A deficiency, anaemia and infections

..

RL-AGENDA

02-02 Voordracht Gezondheids
bevordering en vrouwenhulpverlening: 
een stap verder dan Dekker? door drs. E. 
de Leeuw, wg Vrouwenstudies, k. 012, 
Abt2, 15.30 uur, info: tel. 887324.

03-02 Promotie M. Bloem, Vitamin A 
deficiency, anaemia and infections in 
Northeast Thailand, promotores: 
prof.dr.ir. R. Hermus en prof.dr. H. 
Valkenburg, Aula, TS53, 14 uur, info: 
tel. 887141/7210.

03-02 Promotie R. Janssen, Effecten van 
tijdprijzen op medische consumptie en 
gezondheid, promotor: prof.dr. F. Rutten, 
Aula, TS53, 16 uur, info: tel. 887141/ 
7210.

06-02 Carnaval: RL gesloten.

07-02 Carnaval: RL gesloten.

13- 02 en 14-02 Seminar over Export 
Behaviour, Aula en k. 1090, TS53,9 uur, 
info: tel. 210795 (Nico Nollen).

14- 02 Lezing Modifying Personel Health 
Behaviors: Interventions in the Smoking 
Cessation Area door V. Strecher, 
collegezaal, ZW4, 10 uur, info: tel. 
887317.

14-02 Lezing Inleiding tot de 
parapsychologie door dr. J. Gerding, 

in Northeast Thailand”. Promotores zijn 
prof.dr. R. Hermus en prof.dr. H. 
Valkenburg.
De Wereldgezondheidsorganisatie geeft 
hoge prioriteit aan de bestrijding van 
vitamine A-deficiëntie. Niettemin 
worden ieder jaar500.000 kinderen blind 
als gevolg van dit vitaminentekort. Een 
mild vitamine A-tekort komt ieder jaar 
bij 25 tot 50 miljoen kinderen voor.
Drs. Bloem toont in zijn proefschrift aan 
dat een mild vitamine A-tekort kan leiden 
tot bloedarmoede, longontstekingen en 
diarree en dat bovendien kinderen na het 
toedienen van een vitamine A-capsule 
minder vaak deze ziekten kregen dan 
kinderen die deze capsule niet gekregen 
hadden.
Het onderzoek bevestigt dat de 
verstrekking van vitamine A aan kinderen 
in Derde Wereldlanden -een therapie die 
nog geen gulden per kind per jaar kost- 
niet alleen belangrijk is voor de 
bestrijding van blindheid maar ook voor 
het terugdringen van kindersterfte.

Promotie drs. R. Janssen

Drs. R. Janssen, vakgroep Economie van 
de Gezondheidszorg, zal op 3 februari 
om 16.00 uur zijn proefschrift “Effecten 
van tijdprijzen op medische consumptie 
en gezondheid” verdedigen. Promotor is 
prof.dr. F. Rutten.
Drs. Janssen heeft onderzocht in hoeverre 
tijdprijzen effect hebben op medische 
consumptie. Het concept van tijdprijzen 
is gebaseerd op de veronderstelling dat 
‘time is money’ ook opgaat voor de 
consument.
Daarnaast is onderzocht in hoeverre 
tijdswaardering van invloed is op de 
individuele gezondheidstoestand. Hierbij 
wordt gezondheid opgevat als een. vorm 
van human capital.
Verondersteld wordt dat uitgaven t.b.v. 
gezondheid mede afhangen van de 
verwachte geldelijke opbrengsten.

Aula, TS53, 20 uur, info: tel. 888693/ 
307.

15-02  Congres Interdisciplinariteit uit 
de tijd, uit de gratie?, Aula, TS53,10 uur, 
info: tel. 888383/365.

15-02 Seminar Moleculaire Biologie door 
dr. P. van den Eisen, collegezaal, BMC,
12.30 uur, info: tel. 888586.

15- 02 College over Friedrich Nietzsche 
door Pieter Mostert, collegezaal, ZW4,
15.30 uur, info: tel. 888365/383.

16- 02 Lezing Creativiteit in 
wetenschappen en literatuur door prof. 
S. Dresden, Aula, TS53,20 uur, info: tel. 
888693/307.

17- 02 Promotie S. Aerdts, Prevention of 
lower respiratory tract infection in 
mechanically ventilated patients, 
promotor: prof.dr. C. van Boven, Aula, 
TS53, 14 uur, info: tel. 887141/7210.

17-02 Promotie Tj. Imbos, Het gebruik 
van einddoeltoetsen bij aanvang van de 
studie, promotor: prof.dr. W. Wijnen, 
Aula, TS53, 16 uur, info: tel. 887141/ 
7210.

21 -02 Lezing Paranormaal genezen door 
mw. H. Blom, Aula, TS53, 20 uur, info: 
tel. 888693/307.

Emancipatiebudget 1989

Jarenlang bestond de mogelijkheid orh 
emancipatiesubsidies aan te vragen bij 
het Min. van O&W. Met ingang van 
1989 valt dit onder de eigen verantwoor
delijkheid van de instelling. Bij de RL is 
in 1989 een budget van f80.000,- beschik
baar voor emancipatie-activiteiten.
Begin november is een circulaire ver
spreid, waarin de aanvraagprocedure is 
beschreven.
In aanmerking komen activiteiten met 
een eenmalig karakter zoals: een 
kortlopend (voor)onderzoek, een congres 
of seminar, het uitnodigen van gast
docenten, emancipatie-activiteiten.
Aanvragers kunnen zijn: studenten en/of 
medewerkers van de RL. Oorspronkelijk 
gold 1 februari als uiterste datum voor 
het indienen van projecten. Deze termijn 
is nu verlengd tot 1 maart 1989.
De circulaire is aanwezig op alle facul- 
teitsbureau’s.
Informatie: mw. M. Ham, dienst POB, 
Bou3, k. 2016, tel. 887114.

Errata folders Diefstalpreventie

In de folders “Hier waak ik”, “Korte 
metten met lange vingers” en “Wegens 
omstandigheden gesloten”, die 
uitgegeven zijn in het kader van de 
diefstalpreventie, zijn verschillende 
fouten geslopen. Het betreft de onder
werpen “Brandmerken van kunststof 
voorwerpen” en “Kabels en hangsloten”. 
Hierin wordt gesproken over een 
aanvraagbon te zenden aan de dienst 
Civiele Zaken. Deze bon kan echter direct 
aan de Instrumentele Dienst gezonden 
worden.
Ook wordt er gesproken over de levering 
van een soldeerbout met letters voor de 
prijs van f 150,-. De prijs hiervan is 
echter hoger. De Instrumentele Dienst 
beschikt zelf over een soldeerbout met 
de letters RL. Op aanvraag komt men 
deze letters inbranden. De kosten hiervan

22- 02 College over Friedrich Nietzsche 
door Pieter Mostert, collegezaal, ZW4,
15.30 uur, info: tel. 888365/383.

23- 02 Voordracht De strijd om de
bevalling: gyneacologen en
verloskundigen, door drs. R. van Daalen, 
wg Vrouwenstudies, k. 012, Abt2,15.30 
uur, info: tel. 887324.

23- 02 Lezing Stijlen in literatuur en 
wetenschap door drs. R. de Wilde, Aula, 
TS53, 20 uur, info: tel. 888693/307.

24- 02 Promotie H. Boshuizen, De 
ontwikkeling van medische expertise, 
promotores: prof.dr. H. Schmidt en 
prof.dr. J. Elshout, Aula, TS53, 14 uur, 
info: tel. 887141 /7210.\

24-02 Promotie J. Pieters, The 
mechanism of action of heparin in 
purified systems and in plasma, promotor: 
prof.dr. H. Hemker, Aula, TS53,16 uur, 
info: tel. 887141/7210.

28-02 Lezing Parapsychologie en 
kwantumfysica door dr. B. Millar, Aula, 
TS53, 20 uur, info: tel. 888693/307.

02-03 Lezing Literatuur als kennisbron 
door dr. N. Wilterdink, Aula, TS53, 20 
uur, info: tel. 888693/307. 

zijn f 2,50 per apparaat.
Verder wordt er gesproken over het 
solderen van een stalen ring. Dit gebeurt 
echter anders. De kosten voor het 
vastleggen van apparatuur is niet f 25,-, 
maar minimaal f 50,-.
Voor het maken van een afspraak voor 
vastleggen of inbranden kan men bellen 
met de Instrumentele Dienst, tel. 888528.

Prijzen kopieerkaarjes verlaagd

Per 1 februari heeft de afdeling Repro
grafie de prijzen van kopieën verlaagd. 
Deze worden nu voor medewerkers en 
studenten gelijk, nl. 8,5 cent per kopie. 
Kopieerkaarten zijn voor studenten 
verkrijgbaar in de automaten en .voor 
medewerkers in het Centraal Magazijn. 
Informatie: Ben Meerstad, tel. 888325.

SIB-forum over milieu

Op dinsdag 14 februari organiseert de 
SIB-afdeling Maastricht een forum over 
het milieu, onder de titel “Het 
milieubeleid van de Europese Gemeen
schap, gaat er nu echt wat veranderen?” 
Sprekers: dhr. v.d. Biggelaar (directeur 
Stichting Natuur en Milieu), dhr. 
Geerards (directeur Veiligheid en Milieu, 
DSM) en dhr. Von Glaubitz (directoraat 
Europese Commissie). Het forum staat 
onder leiding van C. de Neubourg (RL). 
Aanvang: 20.00 uur in de collegezaal, 
Zwingelput 4. Toegang: gratis. 
Afsluitend: borrel.

Agenda Circumflex

Zondag 5 februari: camavalsontbijt met 
video, daarna schminken en optocht 
kijken.
Maandag 6 t/m 10 februari: camavals- 
vakantie.
Maandag 13 februari 20.00 en 22.30 uur: 
Children of a lesser god.
Circumflex is telefonisch bereikbaar via 
tel. 251088, tussen 12.30 en 13.30 uur, 
Bemardusstraat 12.

Agenda Servatius

Woensdag 15-2 18.30 uur: mensa-avond.
Van te voren opgeven.
20.00 uur: eerste bijeenkomst geloofs
cursus.
Servatius, Boschstraat 97, tel. 211126

Sta-op danscyclus

Sta-op organiseert een danscyclus met 
dansen uit verschillende delen van de 
wereld:
- 15-2: Afrikaanse dans
- 22-2: buikdansen
- 1-3: Argentijnse Tango
- 8-3: Hawaïaanse dans.
Tijd: 20.00 uur in Rumrunners.
Info: Annemarie, tel. 623264 en 
Annemieke, tel. 252520.

Fotoclub Contrast

Fotoclub Contrast, een subvereniging van 
Koko, biedt cursussen fotografie, foto- 
excursies, etc.
Informatie: Aart Bolluyt, Koko, 
Hoogbrugstraat 1, tel. 215418 of tel. 
888888, pieper 16.

Bureau Buitenland Info

Bureau Buitenland (BB) ontving onlangs 
informatie over de volgende 
onderwerpen:
- Subsidies Buitenlandse Studiebezoe
ken. Attentie!
Voor het lopende academisch jaar zijn 
extra subsidiegelden vanwege het Min
van O&W en het Universiteitsfonds 
SWOL beschikbaar t.b.v.:
1. buitenlandse studiebezoeken RL- 
studenten
2. buitenlandse bezoeken RL-docenten/ 
staf.
De belangrijkste voorwaarden zijn: min
lengte een maand; studiebezoek moet als 
onderdeel van de studie aan de RL erkend 
worden; diegenen die reeds een beurs uit 
het Erasmus-programma ontvangen 
komen niet in aanmerking.
De belangrijkste voorwaarde aan de 
docenten/staf-bezoeken is dat het bezoek 
op enigerlei wijze verband dient te houden 
met internationalisering van het 
onderwijs.
Dit is een vooraankondiging/kennis- 
geving; binnenkort verschijnt in deze 
rubriek een oproep voor subsidie-aanvra- 
gers met aanwijzingen omtrent de wijze 
van aanvraag.
- Biomedische stages in Frankrijk met 
een Erasmus-beurs. Voor het acade
mische jaar 88/89 zijn voor studenten 
geneeskunde 5 Erasmus-beurzen 
beschikbaar voor een biomedische stage 
aan de Université de St. Etienne, 
Frankrijk. De stage heeft een lengte van 
ca. 3 maanden en dient als onderdeel in 
het eigen studieprogramma te worden 
opgenomen. Desgewenst kan een taal
cursus Frans als onderdeel van het 
program-ma gevolgd worden. Inlich
tingen Gerard Majoor, tel. 888570/581-
- Zomercursus Spaans voor beginners en 
gevorderden georganiseerd door 
Autónomade Madrid, 31 juli-1 september 
’89. Plaats: Miraflores de la Sierra, 45 
km. van Madrid.
Meer informatie: op dinsdag en donder
dag van 10.00 tot 11.30 uur bij bureau 
Buitenland, kamer 3023, Tongersestraa* 
53, tel. 888309/311, Han Aarts en Ingrid 
Regout.
Op deze tijden kan tevens informatie 
worden ingewonnen door studenten die 
willen gaan studeren in het buitenland-
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Onderwijs
Bureau Studentendecanen

Bij het bureau Studentendecanen kunnef 
alle studenten en auditoren van de RL 
met vragen en problemen terecht. Pe 
decanen geven voorlichting en advies b>J 
vragen van studenten m.b.t. hun social6 
en economische situatie. Hierbij valt ƒ 
denken aan o.a.: uitstel van milita,re 
dienstplicht, studiefinanciering efI 
uitkeringen, studievertraging, studi6' 
onderbreking, aanmelding, loting' 
plaatsing, inschrijving el> 
inschrijvingsduur, beroepsprocedure8, 
inschrijving als auditor, resp. extranet*8, 
beroep op noodfonds, (vervolg' 
)opleidingen.
Ook voor begeleiding bij problemen vaj 
meer persoonlijke of psychische aar 
kan men een beroep doen op het decenaa*' 
B.V.: onzekerheid, gespannenheid, co” 
centratieproblemen, vage lichamelijk 
klachten, eenzaamheid, moeilijkhede
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in het leggen van contacten, vragen 
omtrent de eigen identiteit.
De decanen houden open spreekuur op 
dinsdag en donderdag van 14.00-16.00 
Uur en op woensdag van 17.00-19.00 
uur. Telefonisch zijn de decanen 
bereikbaar van maandag t/m vrijdag 
tussen 13.30en 14.00 uur. Het secretariaat 
van bureau Studentendecanen is geopend 
van maandag t/m vrijdag tussen 13.30-
16.30 uur. Dan kunnen ook afspraken 
met een van de decanen gemaakt worden. 
Bouillonstraat3,kamer0306, tel. 887354.
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Studie-infotheek

In de studie-infotheek van bure.au 
Studentendecanen is informatie aanwezig 
tn.b.t. studierichtingen en 
afstudeerrichtingen binnen het 
Nederlands Wetenschappelijk Onderwijs 
en is enige informatie te verkrijgen over 
het Hoger Beroepsonderwijs. Ook voor 
informatie betreffende de arbeidsmarkt 
kan men in de studie-infotheek terecht. 
“Geknipt voor jou”, knipselkrant Hoger 
Onderwijs, uitgave van het Studen
tendecanaat, is hier verkrijgbaar.
De studie-infotheek is geopend van 
thaandag t/m vrijdag van 14.00-16.30 
uur, Bouillonstraat 3, tel. 887351.

Steunpunt Studiefinanciering

De telefonische spreekuren van het 
Steunpunt Studiefinanciering zijn: 
maandag t/m vrijdag 9.00-12.00 uur en 
14.00-16.00 uur, tel. 06-3212151. Op 
deze tijden is ook de balie van het 
Steunpunt geopend, ingang 
Lenculenstraat 26.
De Informatielijn kortingsregeling is 
geopend van 9.00-21.00 uur, tel. 06- 
3212325.

Bureau Inschrijvingen/
Centrale Studentenadministratie

De Centrale Studentenadministratie is 
telefonisch bereikbaar via tel. 887158/ 
2159 van maandag t/m donderdag van 
'3.30-16.30 uur en vrijdag van 9.00- 
'3.00 uur.
De balie van Bureau Inschrijvingen is op 
bovengenoemde tijden geopend, ingang 
Cenculenstraat 26.
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Spreekuur Rechtspositie NSEM

lodere dinsdag, woensdag en donderdag 
houdt NSEM een spreekuur m.b.t. de 
techtspositie van studenten. Studenten 
2,jn daar welkom met vragen over of 
Problemen met de Harmonisatiewet, 
studiefinanciering, examenreglementen, 
etc.
kussen 11.30 en 13.30 uur kunnen 
studenten voor dit spreekuur terecht in 
he NSEM-kamer (TS53, gang rechts, 
eerste kamer rechts) of bellen met 888229.

'euwsbrief NWO

j-te Nederlandse Organisatie voor 
Wetenschappelijk Onderzoek geeft sinds 
kort een Wetenschappelijke Nieuwsbrief 
tet. Deze nieuwsbrief, die uitsluitend 
korte wetenschappelijke nieuwsberichten 
hevat over door NWO gefinancierde 
°uderzoekprojecten, verschijnt 10 maal 
Per jaar.
mformatie of opgave voor toezending: 
NWo, postbus 93138, 2509 AC Den 
Haag, tel. 070-496649.

Vacatures

Schriftelijke sollicitaties onder ver
melding van het vacaturenummer op brief 
en envelop binnen 10 dagen richten aan 
de dienst Personele Zaken.
Interne vacatures gelden uitsluitend voor 
medewerkers van de RL.

Interne vacature 020
De FdG roept t.b.v.
de vakgroep Gezondheidsrecht gega

digden op voor de functie van

ASSISTENT IN OPLEIDING M/V voor 
de periode van 4 jaar.
Taak: de betreffende functionaris zal zich 
bezig gaan houden met onderzoek naar 
de juridische plaatsbepaling van de 
medische professie buiten de algemene 
gezondheidszorg. Dit onderzoek maakt 
deel uit van het project Aspecten 
Gezondheidszorgbeleid (onderdeel van 
het hoofdprogramma Beleid en Beheer 
van Gezondheidszorgvoorzieningen). 
Daarnaast kan de assistent in opleiding 
gedurende max. 10% van zijn tijd ingezet 
worden bij door de vakgroep te verrichten 
onderwijstaken. Binnen de aanstelling is 
tevens tijd gereserveerd t.b.v. eigen 
opleiding.
Het is de bedoeling dat de aanstelling 
wordt afgerond met een proefschrift.
Vereist:
- juridische opleiding dan wel juridische 
achtergrond en inzicht
- gezondheidsrechtelijke specialisatie 
strekt tot aanbeveling.
Salaris: het salaris zal oplopen van f 
1765,- bruto per maand in het eerste jaar 
tot f3145,- bruto per maand in het laatste 
jaar (excl. vakantie-toeslag).
Voor deze vacature zal tevens extern 
geworven worden.
Informatie: mw. prof.mr. H. Roscam 
Abbing, tel. 887365.

Interne vacature 021
De FdG roept t.b.v. de vakgroep Medi
sche Informatica gegadigden op voor de 
functie van

ASSISTENT IN OPLEIDING M/V.

Binnen het hoofdprogramma Onderzoek 
van Onderwijs is op basis van empirisch 
onderzoek bij artsen en studenten een 
theorie ontwikkeld over de vorming van 
medische expertise.
Deze theorie behelst de aard en structuur 
van de kennis en de invloed daarvan op 
het denken in diagnostische situaties. 
Het doel van het huidige project is deze 
theorie te toetsen door middel van 
computer simulaties. Het onderzoek zal 
zich daarbij met name richten op de 
transformatie van kennis van een 
representatie naar een andere, “case- 
based” redeneren en “machine learning” 
technieken.
Functie-eisen:
- doctoraal geneeskunde met aantoonbare 
kennis en ervaring in de (medische) 
informatica of
- doctoraal cognitieve psychologie met 
kennis en ervaring op het gebied van 
kunstmatige intelligentie of
- doctoraal informatica met een 
afstudeeronderwerp binnen de 
kunstmatige intelligentie of
- een vergelijkbare opleiding en ervaring. 
Programmeerervaring met LISP of 
PROLOG strekt tot aanbeveling.
Salaris: het salaris zal oplopen van f 
1765- bruto per maand in het eerste jaar 
tot f 3145,- bruto per maand in het laatste 
jaar (excl. vakantie-toeslag).
Informatie: dr.ir. J. Talmon, tel. 888409 
en drs. H. Boshuizen, tel. 882324.

STUDENTEN

Totaal ingeschrevenen per faculteit naar geslacht:
Bron: Dienst Studentenzaken
Teldatum: 1 december 1988

M V Totaal

Faculteit der Geneeskunde 433 529 962
Faculteit der Gezondheidswetenschappen 433 1102 1535
Faculteit der Rechtsgeleerdheid 674 624 1298
Faculteit der Economische Wetenschappen* 786 278 1064
Ie graads lerarenopleiding 17 57 74

Totaal 2343 2590 4933
♦inclusief accountancy

AFGESTUDEERDEN

propaedeuse doctoraal tweede fase

Totaal geëxamineerden per faculteit, naar geslacht:
Bron: Dienst Studentenzaken
Teldatum: 1 december 1988

M V Tot. M V Tot. M V Tot.

FdG 776 640 1416 532 367 899 374 197 571*
FdGW 382 1081 1463 125 352 477
FdR 572 522 1094 179 160 399
FdEW 306 87 393 16 2 18
Ie grd. 109 203 312+

— — — — — — — — —

Totaal 203 2330 4366 852 881 1733 483 400 883
* geneeskunde: basisarts
+ le grd: Ie graads bevoegdheid HBO-Gezondheidszorg

Grote NSK en Batavierenrace

De grote Nederlandse Studenten Kampi
oenschappen vinden dit jaar plaats in 
Tilburg op 22 en 23 maart. Het betreft: 
hockey, volleybal, voetbal, handbal, 
badminton, basketbal, tennis, tafeltennis 
en budo (judo en karate).
De Batavierenrace, een jaarlijkse ploe- 
genestafette van Nijmegen naar Twente, 
vindt plaats op zaterdag 22 april. Start: 
00.00 uur!
Opgave bij de LUSS, iedere dag tussen
12.30 en 13.30 uur, Bou3.

Gezondheids
wetenschappen

Onderwijs
Blok 2.4.1 Gezondheidszorg en 
wetgeving

Blok 2.4.1 Gezondheidszorg en 
wetgeving: 
responsiecolleges en vragenuren:
- 13 februari 11.00 uur in de Statenzaal, 
Bou3
- 27 februari 11.00 uur in de Statenzaal, 
Bou3
- 8 maart, 9.00 uur in de Filmzaal, TS53.

Lezing prof. Strecher

Op dinsdag 14 februari van 10.00-12.00 
uur houdt Victor J. Strecher PhD, ass. 
professor aan het department of Health 
Education van de universiteit van North 
Carolina, een lezing met de titel 
“Modifying Personel Health Behaviors: 
Interventions in the Smoking Cessation 
Area”.
Deze lezing is bedoeld voor GVO- 
studenten en verder voor alle 
geïnteresseerden en wordt gehouden in 
de collegezaal, ZW4.

Lezingen GV

De curriculumplanningsgroep GVO 

organiseert in het kader van het blok 
Planning voor Gezondheidsbevordering 
een tweetal lezingen:
- maandag 13 februari van 15.00-17.00 
uur in de Filmzaal, TS53: “Lokale GVO 
en beleid” door drs. E. van Beilen, 
Andragogisch Instituut RU Groningen 
en drs. J. Drayer, Stafafdeling GVO, 
Min. van WVC.
- woensdag 15 februari van 11.004 3.00 
uur in de Filmzaal, TS53: “Health Cities” 
door dr. H. Kanis, DGD Lelystad en drs. 
J. v.d. Kamp, DGD Eindhoven.
Tweedejaar studenten GVO en andere 
geïnteresseerden zijn welkom.

Vrouwenstudies

Marja Slangen heeft informatie over een 
studiedag Roldoorbrekend Hulpverlenen 
(Integratie van Vrouwenhulpverlening 
in de reguliere gezondheidszorg) in 
Roermond op 10 maart. Kosten: f 75,- 
(incl. lunch).

Verhuizing Agora

Per 17 januari is Agora verhuisd naar 
Kapoenstraat2,kamer 1039. Het nieuwe 
telefoonnummer is 887335.
Vanaf 23 januari is er van maandag t/m 
vrijdag elke ochtend van 10.00 tot 11.00 
uur spreekuur, waar studenten met vragen 
of suggesties terecht kunnen

Rechts
geleerdheid

Onderwijs
''z ’ ' X. ’ ' 's ; ■ 's?

Carnaval

In de week van 6 tot 11 februari wordt er 
geen onderwijs gegeven. De universiteit 
zal maandag en dinsdag gesloten zijn. 
De balie van bureau Onderwijs is woens
dag, donderdag en vrijdag eveneens 
gesloten.

Vragenuur 1.3

Dinsdag 14 februari 11.30 uur wordt er 
in de collegezaal, ZW4 een vragenuur 
Rechtshandeling gehouden.

Arrondissement Nieuwenhof

Dinsdag 14 februari worden de volgende 
zaken behandeld in de prakticum-4- 
ruimte.
15.00 uur, zaak nr. 611.001. Partijen 
Meyer en Gern. Arnhem; raadslieden 
Rood-de Boer. Omschrijving: 
bijstandskwestie.
15.30 uur, zaak nr. 100.003. Partijen 
Nijsten en van de Rotten; raadslieden 
E.M. Meijers. Omschrijving: om
gangsregeling.
16.00 uur, zaak nr. 507.006 24/88. 
Instantie: kantonrechter. Partijen 
Barendse en Gilissen, raadslieden 
Jochems en Gilissen. Omschrijving: 
Barendse is gebeten door de honden van 
Gilissen. Gilissen moet bewijzen, dat 
Barendse dit zelf heeft uitgelokt.
16.00 uur, zaak nr. 102.016. Partijen 
Hollaar en Theunissen, raadslid Mees. 
Omschrijving: eiser vordert het “genot” 
van zijn hond Wodan van Frankenhorst.
17.30 uur, zaak nr. 602002 (mr. Geers). 
Partijen zijn Plastic Coatings Roth. 
Omschrijving: verzoek ex art. 1639w 
BW: ontbinding van de arbeids
overeenkomst. Werknemer stelt zich 
negatief op t.a.v. automatisering.

College rechtsgeschiedenis

Woensdag 15 februari 13.00 uur, gebouw 
Rijkswaterstaat, F. de Veyestraat: college 
Rechtsgeschiedenis.

College Criminaliteit

Woensdag 15 februari 15.00 uur, gebouw 
Rijkswaterstaat, F. de Veyestraat: college 
Criminaliteit door G. Mols.

Voortgangstoets

Woensdag 22 februari 9.00 uur wordt de 
voortgangstoets afgenomen in de

bure.au
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tennishal Dousberg voor alle dag- 
studenten en jaar 1, 3 en 5 van de 
avondopleiding. Vanaf 8.30 uur is de 
zaal open. Om 8.50 uur dienen alle 
studenten op hun plaats te zitten, zodat 
om 9.00 uur precies met de toets begonnen 
kan worden. Na 9.00 uur wordt er 
niemand meer toegelaten. Er wordt 
gebruik gemaakt van optisch leesbare 
formulieren; denk aan een HB-potlood 
en aan de collegekaart. Tijdens de toetsen 
mag gebruik gemaakt worden van een 
niet geannoteerde editie van de wetgeving 
(Rode Kluwer, Vermande, wettenbundel 
Open Universiteit -niet de juris
prudentiebundel-) en van de Asserbundel. 
Getracht zal worden eenzelfde 
plaatsindeling aan te houden als bij de 
vorige toets. Op de borden in de 
Nieuwenhof hangt de indeling.

Internationale samenwerking

Dinsdag 14-2 10.00-12.00 uur in kamer 
1306, Bou3 zal dhr. Kaufman een lezing 
geven over de Verenigde Naties in het 
kader van het blok Internationale 
Samenwerking.

Economie

Hades-agenda
2-2 19.00 uur: Algemene leden
vergadering in de Aula, TS53. Hot items: 
statutenwijziging, naamswijziging.

16-1 14.00 uur: Lezing door mr. Luns. 
Plaats: Aula, TS53.
16-2 22.00 uur: feest in Rum-runners.
22-2 14.00 uur: Lezing informatica door 
prof.dr. H. van den Herik over kunst
matige intelligentie en expertsystemen. 
Plaats: kamer 1000, TS53, Toegang 
gratis. Speciaal voor BE- en BIU- 
studenten.
22-2 8.00 uur: Excursie naar Douwe 
Egberts. Kosten: f7,50 voor leden, f 15,- 
voor niet-leden. Inschrijving: t/m 3-2 en 
13 t/m 17-2 tussen 12.30 en 13.30 uur in 
de Hades-kamer.

Export Behaviour Seminar

Op maandag 13 en dinsdag 14 februari 
vindt er aan de RL een Export Behaviour 
Seminar plaats. Dit seminar wordt 
georganiseerd door studenten 
Internationaal Management.
Doelstelling is alle facet-ten van de export 
te beandelen, via praktijkgerichte lezin
gen door mensen uit de praktijk.
Het seminar is met name bedoeld voor 
aankomende tweedejaars studenten 
Internationaal Management, maar ook 
voor economiestudenten, medewerkers 
en andere geïnteresseerden. De toegang 
is vrij. De meeste lezingen vinden plaats 
in de Aula, enkele in kamer 1090 van 
TS53.
Informatie: Nico Nollen, tel. 210795.

Onderwijs

-c AUTORIJSCHOOL
G° ROUMANS

X Quirinaalhof 4 k Maastricht
Tel. 043-476331

Vrijstelling deel wiskundetoets Ie jr.

Practicumtoets 1.1 op 4 april zal bestaan 
uit twee delen: deel 1 over de eerste 6 
weken (dit is de stof van de deeltoets) en 
deel 2 over de tweede 6 weken.
Alleen voor deze toets (1.1) geldt:
- wie een score 6 of hoger heeft voor de 
deeltoets van 10 januari, mag deel 1 van 
toets 1.1 overslaan. Zijn/haar eindscore 
wordt in dat geval bepaald door middeling 
van de scores voor de deeltoets en deel 2 
van de toets. Voorwaarde is dan wel dat 
voor deel 2 tenminste een 5 wordt 
behaald, anders wordt de eindscore 
gevormd door het minimum te nemen 
van de genoemde middeling en het getal 
5.
- van degenen die van toets 1.1 zowel 
deel 1 als deel 2 (moeten) maken, wordt 
de eindscore alleen op basis van hun 
uitkomsten van deze toets vastgesteld.

Openingstijden 
microcomputer-ruimte
Verandering openingstijden studenten 
microcomputer-ruimte FdEW, kamer 
3049, TS53. Vanaf maandag 13 februari 
zal de computerruimte nieuwe 
openingstijden krijgen: 
maandag 9.00-17.00 uur 
dinsdag 9.00-21.00 uur 
woensdag 9.00-21.00 uur 
donderdag 9.00-21.00 uur 
vrijdag 9.00-17.00 uur.

In het kader van het 200-jarig bestaan 
van de Stadsschouwburg in Maastricht is 

nu ook onze bonbon als beste 
geselecteerd 

ffiaiu/ises 
ocEoo

Chocolatier

De vermaarde pralines 
van Maastricht

Wycker Brugstraat 55, 
Maastricht

BEGIN VAN EEN EINDELOZE CARRIERE

Wie kiest voor een carrière met een stijgende lijn, kiest ook voor steeds nieuwe uitdagingen. Waarbij het aantal aangeboden kansen gelijke tred houdt met je 
inzet. Bij Dechesne, Ernst & Whinney klim je tree voor tree naar nieuwe perspectieven.

BEDRIJFSECONOMEN
Dechesne, Ernst & Whinney is een organisatie van accountants, belasting
adviseurs en organisatie-adviseurs. Er werken zo’n 900 mensen, verspreid 
over 20 vestigingen. Hoog gekwalificeerde professionals zetten zich in voor 
een gevarieerde klantenkring van nationale en internationale bedrijven en 
instellingen.

Onze kantoren zijn multi-disciplinair opgezet. Enerzijds klein genoeg om 
nauw met collega's samen te werken en een goed overzicht te behouden. 
Anderzijds groot genoeg om met alle facetten van het accountantswerk in 
aanraking te komen. De beginnende assistent-accountant krijgt bij ons dan 

ook snel een indruk van het hele vakgebied. De internationale organisatie 
biedt tegelijkertijd een wijder perspectief. Waardoor je later écht alle kan
ten uit kunt.

Dechesne, Ernst & Whinney investeert fors in opleiding en training, want 
"brain capital" staat bij ons centraal. Ben je afgestudeerd bedrijfseconoom 
met belangstelling voor accountancy? En wil je wel eens precies weten hoe 
je hogerop komt? Neem dan contact op met de heer H.F. Ruijs, voor het 
maken van een afspraak. Ons adres is "Bloemenheuvel", Hoofdstraat 23, 
3971 KA Driebergen, telefoon (03438) 18404.

Dechesne, Ernst & Whinney
EUI Lid van Ernst & Whinney International



Cultuur
lis

Samengesteld door Geurts

Spelcursus
Alles is Drama, de toneelvereniging van 
Koko, organiseert opnieuw een spelcur
sus. In tien wekelijkse bijeenkomsten 
Wordt toneelspel geoefend aan de hand 
van opdrachten en improvisaties. De 
cursus start woensdag 15 februari. Rob 
Lichthert, vierdejaars student aan de 
Toneelacademie, heeft de leiding. 
Deelname kost twintig gulden voor Koko- 
leden, vijfentwintig voor anderen. Er 
kunnen maximaal twaalf mensen mee
doen. Opgeven bij Pieter Kersemakers, 
tel. 212417 of Lisette Jespers, tel. 631760.

Medea
In het jaaroverzicht van de het cultured 
centrum in Maastricht stond voor 
donderdag 16 februari De koning van 
Portugal, een stuk van Gerrit Komrij, 
gespeeld door toneelgroep Amsterdam 
aangekondigd. De toneelgroep komt wel, 
tnaar met een ander stuk: Medea van 
Euripides. Medea heeft voor haar 
echtgenoot Jason het Gulden Vlies 
gestolen, zijn leven gered en omwille 
van hem haar broer gedood. Toch verlaat 
hij haar. Medea besluit wraak te nemen 
door hun kinderen te doden. De hoofdrol 
Wordt gespeeld door Kitty Courbois. 
Verder werken onder anderen mee: Joop 
Admiraal, Catherine ten Bruggecate en 
Jacques Commandeur. De regie heeft 
Gerardjan Rijnders.

Kinderen aan 
de macht
Dinsdag 14 februari gaat bij theatergroep 
Het Vervolg de nieuwste productie, 
Victor of de kinderen aan de macht van 

de Franse schrijver Roger Vitrac, in 
première. Het stuk is voor het eerst 
opgevoerd in 1928 en de opvoering in de 
regie van de toneelvemieuwer Antonin 
Artaud wordt nog steeds beschouwd als 
een hoogtepunt van surrealistische dra
maturgie. Het kind Victor besluit op zijn 
negende verjaardag volwassen te worden. 
Samen met zijn zusje Esther zet hij de 
huichelachtige wereld van “grote men
sen” te kijk. Dit schept bizarre en wrede 
situaties. De verhoudingen zijn goed ge
stoord en Victor heeft de macht.
De voorstellingen in de theaterzaal van 
Het Vervolg aan het Vrijthof zijn van 14 
tot en met 18 februari om 20.30 uur.

Nederlands 
Studenten 
Kamerkoor
Het Nederlands Studenten Kamerkoor 
geeft vrijdag 17 februari een concert in 
de stedelijke muziekschool, Maastricht, 
aanvang 20.15 uur. Op het programma 
staan werken van Britten, Werle, 
Stockhausen, Penderecki, Rautavaara, 
Barlow en Musgrave. Verder worden 
een stuk van Henk Badings voor koor en 
electronica en een compositie voor 
vrouwenkoor en geluidsband (From the 
Tripod) van Ton Bruynèl uitgevoerd.

Het Kamerkoor houdt dit jaar zijn vijf
tiende toemee. Na een serie audities in 
verschillende universiteitssteden wordt 
het programma in een korte, intensieve 
repetitieperiode ingestudeerd. Aan de 
zangvaardigheid van de amateurmusici 
worden hoge eisen gesteld. Het koor 
streeft ernaar zijn programma samen te 
stellen uit bijzondere, onbekende en vaak 
nieuwe composities. Het koor staat sinds 
de oprichting onder leiding van Cees 
Rotteveel, hoofdvakdocent koordirectie 
aan het Brabants conservatorium en leider 
van het Muzisch centrum van de 
technische universiteit Delft. Met deze 
serie concerten neemt hij afscheid als 
vaste dirigent van het Nederlands 
Studenten Kamerkoor.

PAN-festival
Van 13 tot en met 15 mei zal in Leiden 
voor de negentwintigste keer het PAN- 
festival plaats vinden. De stichting PAN 
overkoepelt studentenmuziekgezel
schappen. Het festival geeft aan studen
tenmuzikanten de gelegenheid drie dagen 
deel te nemen aan workshops op uiteen
lopend muzikaal terrein. De workshops 
staan onder professionele leiding. Het 
festival wordt elk jaar in een andere 
universiteitsstad georganiseerd. In 
Leiden worden twintig workshops 
gehouden. Een greep daaruit: tapdansen, 
bachcantate, Balkanzang, klarinetkwar
tetten, Afrikaanse rythmes, directie en 
het levenslied. Het PAN-festival wordt 
zaterdag 13 mei geopend met een concert 
onder leiding van Jac. van Steen, gastdi- 
rigent bij ondermeer het Residentie 
Orkest. Vijfhonderd musici uit studen
tenkoren en -orkesten brengen een 
programma met werken van Berlioz en 
Liszt rondom het thema Beroemde 
liefdesparen van Shakespeare. Studenten 
van de Rietveldacademie en theatergroep 
Perspekt zorgen voor de visuele omlijs- 
ing. Wie mee wil doen aan het festival 
dient zich tijdig aan te melden. Dat kan 
bij het secretariaat van het PAN-festival, 
Hooigracht 10,2312 KS Leiden, tel. 071 - 
141364. Daar is ook verdere informatie 
verkrijkgbaar.

Nota in 
beelden

Prattica 
Musiea
Woensdag 15 februari is in de Redoute 
van de Maastrichtse schouwburg een 
concert door het kamermuziekensemble 
Prattica Musica. Het bestaat uit Jerome 
Minis (blokfluit en traverso), Trudy 
Minis-Straus (viola da gamba) en Remy 
Syrier (clavecymbel). Het trio is 
gespecialiseerd in zeventiende en 
achttiende eeuwse kamermuziek. Zij 
spelen deze op authentieke instrumenten, 
althans kopieën daarvan. Op het 
programma van het concert in de Redoute 
staan werken van Hotteterre, Bach en 
Rameau.

Creativiteit in wetenschap en literatuur 
Donderdag 16 februari houdt prof. dr. S. 
Dresden, hoogleraar letteren in Leiden, 
een lezing over de rol die creativiteit 
speelt bij wetenschapsbeoefening en in 
de literatuur. De lezing vindt plaats in de 
aula van de universiteit aan de Tonger- 
sestraat en begint om 20 uur. De toegang 
is gratis.

In een van de lange gangen van Vijverdal is een merkwaardige 
fototentoonstelling ingericht. Ik bedoel niet de fijnzinnige serie theaterfoto’s van 
Cor Weerts “Spektakel, de gekte in het theater en op straat”. Als U dit leest, is die 
tentoonstelling trouwens al weg. Ik bedoel de expositie met als titel “Wonen doe 
je elke dag”, beelden van Vijverdal als huis om in te leven. Zij is samengesteld 
door Vijverdals geestelijke verzorger Ben Tacken en creatief therapeut Jo Sijen, 
onder auspiciën van de Sociaal Culturele Raad.

De eerste serie zwart-wit foto’s bestaat uit zes keer een klok. Zo’n simpele ronde 
klinische klok. Hij staat zes keer stil op dezelfde tijd: iets over zes. Een draadje 
bungelt eruit. “Als de tijd stil staat, ben je dood” heeft de serie als motto, vrij 
vertaald naar een tekst van T.S. Elliot. Op andere panelen zijn lange, kale 
monotone gangen te zien, plastic kuipstoeltjes als in een vertrekhal op Schiphol. 
Een kapotte bruine ribstoel in een zitje, een vijftiger jaren keukenstoel van rood 
formica in een praathoek. Een lege hal in een woonafdeling met alleen een fiets 
en een brandslang, dode planten in een bak, een kunstwerk dat al sinds 1984 
ergens in een gang staat te wachten op installatie. Elke foto is een stilleven met 
blikjes, alsof ze er neer gelegd zijn als decoratie. Binnen en buiten: in het park, bij 
de bushalte, op het naambord bij de ingang. Blikjes op en onder banken, een 
afvalbak die blikjes braakt, blikjes op de wc.
Op sommige foto’s zijn mensen te zien, bewoners of bezoekers. Op de stenen 
rand van een ronde plantenbak in de bezoekershal zit een man met een weekend
tas. Het foto-onderschrift luidt: “Ze hebben d’r mee naar boven genomen. Ik zit 
hier al een uur. Ze zullen d’r wel hier houden.” Een van de meest indringende 
foto’s toont de abri bij de bushalte. Door het plastic ruitje zie je een mens een 
beetje in elkaar gedoken met de handen in de zakken van z’n regenjas zitten. Z’n 
hoofd gaat schuil achter een verwaaide poster. Twee series geven een beeld van 
het worstelen met een klapdeur en de moeite, die het kost om met een rolstoel 
naar buiten te komen, waar omgevallen fietsen voor de ingang liggen. 
De enige foto’s waarin wat humor zit. De rest is alleen maar triest.

Waarom stelt Vijverdal zich zo welsprekend te kijk? In de begeleidende tekst bij 
de tentoonstelling staat: ...”op de weg tussen de projecten en voorzieningen zijn 
de verhalen van het leven te vinden!”...Wat vertellen die verhalen? Ben Tacken: 
“De Sociaal Culturele Raad heeft een nota in beelden willen maken, niet om met 
een beschuldigende vinger naar wie dan ook te wijzen. Nee, om vast te stellen en 
aan te tonen dat er een spanningsveld is tussen enerzijds dit grote gebouw met 
zijn diversiteit aan bewoners en zijn uiteenlopende behandelingsprojecten en 
anderzijds het leefklimaat. De beelden geven de werkelijkheid aan, maar die zie je 
soms niet meer. Dat zal overal wel zo zijn. Je gaat aan je dagelijkse omgeving 
wennen. Het gaat er uiteindelijk om, samen uit te zoeken hoe je de zaak beter 
kunt beheersen.” De “nota in beelden” is bedoeld voor intern gebruik. Toch is de 
tentoonstelling vrij toegankelijk voor iedereen en worden media er door middel 
van een persbericht op attent gemaakt. Een voorbeeld van vuile was buiten 
hangen? Tacken: “Waarom zou de buitenwereld onze werkelijkheid niet mogen 
zien? Wij sluiten daarvoor zelf onze ogen ook niet. We willen ook duidelijk 
maken, dat oplossingen niet zo simpel zijn. Het is niet een kwestie van beter 
poetsen, de rommel opruimen of een beetje aankleding hier en daar. Als het hier 
een clean, efficient gerund hotel zou worden, waar geen plaats meer was voor 
iedereen, zou ik hier niet meer willen werken.”
De tentoonstelling wordt begeleid met achtergrondinformatie via stencils, een 
artikel in de Vijverdal-krant, een begeleidende tekst bij de foto’s. De interne 
omroep heeft een radio- en televisieproductie over het thema gemaakt, als 
uitgangspunt voor discussies onder bewoners en personeel. De tentoonstelling is 
nog te zien tot eind februari en niet alleen om de inhoud, maar zeker ook om de 
kwaliteit van de foto’s de moeite waard.

AGENDA
Theater
In de Piste, Tom Lanoye, literair 
showvariété, Redoute, 14 febr. 
20.00 uur.
De koning van Portugal, 
Toneelgroep Amsterdam, 
Stadsschouwbug, 16 febr. 20.00 
uur.

Muziek

Ensemble Contraint, met een 
Engels instrumentaal programma, 
Museum van Bommel-van Dam, 
Deken van Oppensingel 8, Venlo, 
12 febr. 16.00 uur, 
Prattica Musica, kamermuziek, 
Hedoute, 15 febr, 20.00 uur.
Het Nederlands 
Studentenkamerkoor, werken 
*an Britte, Wede, Stockhausen, 
Barlow en Musgrave, St. 
Maartenspoort 2,17 febr. 20.15 
Uur.

Exposities
Het postmoderne aan kinderen 
verklaard, Bonnefantenmuseum, 
t/m 3 febr.
Iml Knoebel en Frank Van den 
Broeck, resp. Bilder 87/88 en 
tekeningen en schilderijen 87/88, 
Bonnefantenmuseum t/m 2 apr. 
Marie Jeanne Bauduin, Hans 
Maessen, olieverven en 
kleuretsen, Galerie Fah, vrij t/m zo 
13.00-17.00 uur.
Henk Speth en Mieke Derikx, 
schilderijen, Perroengalerie, 
Vrijthof, wo t/m za 13.00-18.00 
uur.
Mondriaan, expositie over 
Mondriaan, 
Universiteitsbibliotheek 
Bonnefantencpmplex, t/m 11 febr. 
Marianne Aartsen, recente 
schilderijen, Stadsgalerij Heerlen, 
Raadhuisplein 19. di t/m vrij 11.00- 
17.00 uur, za en zo 14.00-17.00 
uur., t/m 5 maart.

Bart Drost, Terug naar de 
Bron (een tentoonstelling zonder 

titel), Museum van Bommel-van 
Dam, Deken van Oppensingel 8, 
Venlo, t/m 5 maart, dag. van 
10.00-16.30 uur, za en zo 14.00- 
17.00 uur.
Rene Glaser, grafiek en 
schilderijen, Schuwirth & van 
Noorden, Rechtstraat 64, wo t/m 
za 14.00-18.00 uur, do 14.00- 
20.00 uur, t/m 5 maart.
Henk Fonville, olieverfschilderijen 
en acquarellen, Galerie Hof van 
Oensel, Haagstraat 5, Oensel- 
Schimmert, t/m 25 febr., do t/m zo 
van 14.00-17.00 uur.
Wlm Claessen, Ton Slits, 
Giuseppe Penone, Galerie 
Wanda Reiff, Rechtstraat 43, di t/ 
m za 13.00-18.00 uur, t/m 18 mrt 
J.P. Guinelly-Maes en Phonse 
Gadiot van Daalen, Galerie de 
Keerder Kunstkamer, Kerkstraat 
10, Cadier en Keer, vrij, za en zo 
14.00-18.00 uur, t/m 26 febr.
Jean Kamps, 
achterglasschilderijen en beelden, 
Galerie Artisart, Grote Gracht 43, 
do t/m zo 13.30-17.30 , Vm 19-2

Film
Filmhuis Lumiere, 
Bogaardenstraat 40b

Hairspray, do 2 t/m za 4 febr. 
20.00 uur.
Barfly, do 2 Vm za 4 febr. 21.00 
uur.
Blind Chance, do 2 t/m za 4 febr. 
22.00 uur.
Maurice, do 9 t/m wo 15 febr. 
20.00 uur.
Broadcast news, do 9 t/m wo 15 
febr. 21.00 uur.
Der himmel über Berlin, do 9 t/m 
wo 22 febr. 22.00 uur.

Cinema Palace, 
Wyckerbrugstraat 1

Who framed Roger Rabbit, do en 
vrij 18.45-21.15 uur, za 14.00-
16.15 uur en 18.45 uur, wo 14.00- 
16.15-18.45-21.15 uur.
Me and him, do en vrij 19.00-
21.15 uur, za 16.30-19.00 uur, wo

16.30- 19.00-21.15 uur.
Cocktail, do en vrij 19.00 en 21.15 
uur, za 14.00-16.30-19.00 uur, wo 
14.00-16.30-19.00 en 21.15 uur.

Cine K, Bernardustraat 13

Van 2 t/m 8 febr. geen 
voorstellingen.

Mabi, Kleine Gracht 24a.

Programma van 2 t/m 9 febr. Zo, 
ma en di. middag gesloten.

A fish called Wanda, dag. om
14.30- 21.00 uur, za, zo ook om 
18.30.
De reddertjes, za en wo om 14.30 
uur.
Big, dag. om 14.30-20.30 uur, za, 
zo ook om 18.30 uur.
Willow, dag. om 14.30-21.15 uur, 
za, zo ook om 18.30 uur.
Messenger of death, dag. om
14.30- 20.30, za ook 18.15, wo 
alleen 20.30 uur.



De Woongroep

“Moet je eens kijken wat een rare brief 
ik vandaag kreeg,” zei Bram. Hij 
stopte het laatste partje mandarijn 
achter de kiezen en greep een grauw 
velletje van het postmoderne buffet. 
“Laat ‘s zien?” vroeg Elena. Bram gaf 
haar het papiertje. “Ene Eva heeft je dit 
geschreven,” concludeerde ze 
scherpzinnig starend naar de 
ondertekening, “misschien een 
onwetende aanbidster? Een amoureuze 
studente? Hans Rakkum onder 
schuilnaam? Mag ik ‘m lezen?” 
“Ja, hèhè, snuggere, natuurlijk. Je móet 
‘m lezen. Mijn moppie zegt toch niet 
voor niks ‘Moet je eens kijken...’,” 
bitste Jan. Gewoontegetrouw wierp hij 
zijn ogen vermoeid plafondwaarts. 
“Lees maar gelijk voor. Dan weten 
Bea, Wimmie en Frederike ook gelijk 
waar het op staat.”

“Nou goed. ‘Maastricht, 1 februari, 
Geachte bewoners van die Woongroep, 
de maat is zo langzamerhand wel vol 
hè. Wat een eindeloos slap gezeik en 
geneuzel is dat daar in die lullige 
commune van jullie. Is me dat nou een 
vervolgverhaal!? Ik kan er niet meer 
bij met mijn pet. Gewauwel, gezever, 
om de feiten heendraaien, zo’n beetje 
van die pathetische instrospecties in 
het zieleleven van dat drolletje 
rozewater Wimmie (kén ik die ergens 
van, trouwens?), niemand durft eens 
rond voor z’n raap te zeggen dat jullie 
een stel gefrustreerde homo’s en 
lesbo’s zijn, of zal ik Pater Peró ‘ns op 
jullie attent maken, dan gaan de 
poppen wel aan het dansen hoor. Kom, 
moedig ik jullie aan: voor de draad 
ermee! Wat gebeurt er in dat huis van 
jullie voor onsmakelijks, voor 
smeerlapperij die het daglicht niet kan 
verdragen? We zijn hier toch zeker niet 
in Albanië of Beieren? Wij hoeven ons 
toch niet te schamen voor de zuivere 
menselijkheid? Aanval is de beste 
verdediging! Kortom, ik eis dus 
à- spoedige onthulling van het 
Verschrikkelijke Geheim van Wimmie, 
fe. duidelijkheid omtrent jullie 
relatievormen,
£. verwijdering van Hans Rakkum uit 
die column en
d- meer lachwekkende flauwekul. 
Als jullie niet aan deze eisen tegemoet 
kunnen of willen komen zal ik mij 
genoodzaakt zien het universitaire 
keukenpersoneel te gijzelen en in de 
volgende jaargang van dat miezerige 
blaadje per aflevering in die column op 
de achterpagina ze één voor één in 
loempia, kroket, zuurvlees of slap 
broodje zalmsalade te transformeren. 
En dan piepen al die alma matertjes 
wel effe anders! Nou, de ballen hè, 
Eva.’ Tjeetje.”

“Zou dat serieus zijn?” vroeg Wimmie 
met trillende stem, “wie is die Eva?” 
“Ach, dat is zo’n halve zool die hier 
vroeger stond te briesen tegen allerlei 
vermeend onrecht.”
*“t Is wél een eng dreigement, vind ik. 
En klaarblijkelijk kent ze haar weg in 
de universitaire gemeenschap, dus 
laten we die brief in ieder geval niet als 
een grap afdoen.”
“Ik héb helemaal geen Geheim, 
misschien ben ik wel een drolletje en 
een beetje onzeker van mijzelf, maar 
een geheim, nee hoor!”
“O nee, o nee? En aflevering 18 van 
De Woongroep dan!? Hè!? Hè!? Hoe 
zit dat dan? Trachtte je daar soms voor 
de lól de lezeres op een verkeerd been 
te zetten?”

(wordt vervolgd)

DE TOP 
VAN DE 
ALTERNA
TIEVE 
PIRAMIDE

Thermae 2000 in
Valkenburg 
(foto Franco Gori)

Zelfs de kippen genieten eerst van een stoombad voordat zij in het restau
rant ter consumptie worden aangeboden. In de keuken van het splinter
nieuwe kuurcentrum „Thermae 2000" trekt directeur Henk Verschuur een 
oven open waar het witte kippevlees in zijn eigen vocht ligt te stomen. De 
kok laat de rauwkost even voör wat hij is en komt erbij staan om uit te leg
gen dat het vlees op deze manier al zijn natuurlijke voedingswaarde be
houdt: „Er gaat met deze methode niets verloren. Het sap dat uit het vlees 
druipt wordt opgevangen en kan weer ergens anders voor gebruikt worden. 
En ook de temperatuur waarin het vlees gaar gestoomd wordt zorgt ervoor 
dat geen grondstoffen verloren gaan.” In de piramide op de Cauberg wor
den schadelijke stoffen als vet, alcohol en nicotine tot het absolute mini
mum beperkt. Aan de bar genieten de gasten van sappen, die te kust en te 
keur worden aangeboden.

Het genot van het eten en drinken gaat niet meer door de maag, maar door 
de geest, een gezonde geest in een gezond lichaam, vooral niet omgekeefd. 
Gezonde ontspanning, gericht op lichamelijk en geestelijk ’welbevinden’ 
bereik je niet fietsend op de Cauberg, schreeuwend op een voetbalveld of 
-tribune, schransend in een restaurant of zuipend in een café. Voor iedere 
geestelijke of lichamelijke activiteit die je hier verricht, moet je het alles 
overheersende woordje ’gezond’ kunnen plaatsen.

bericht uit Maastricht
Thermae 2000 is de voorlopige kroon op de gezondheidsgolf die Nederland 
overspoelt. Zowel voor de officiële als de alternatieve richting is er plaats, 
al betekent de opening van het waterparadijs een onmiskenbare verschui
ving in alternatieve richting. Initiatiefnemer Verschuur speculeert geheel 
op de officieuze medische markt. Die is erg breed en loopt vanaf de fitness- 
aanhanger tot en met de modderbaden-freak. En Thermae probeert de 
grens nog verder te verleggen naar de groepjes van het kantoor, die ter be
vordering van de onderlinge samenwerking een of meerdere dagen de wel
daden van het water ondergaan. Volgens Verschuur kan dat zeer bevorder
lijk zijn voor de sfeer op het werk. Er zijn ook ruimtes en faciliteiten voor 
seminars, al wordt daaraan de voorwaarde gesteld dat die over een thema 
gaan, dat iets met gezondheid of welzijn te maken heeft. Tussen de serieuze 
onderdelen door kunnen dan in het bubbelbad, het Romeinse termenbad of 
het Turkse stoombad zaken gedaan worden.

•Martha Savannah*

In het topje van de piramide kan men zich onder leiding van een yoga-lera- 
res overgeven aan innerlijke bespiegeling en wie nog niet zo gevorderd is in 
het circuit kan de knedende handen van de fysiotherapeut te hulp roepen. 
In een andere vleugel van het piramidevormige complex kunnen mensen 
met een ziekte voor medische consulten terecht. Vooral chronische patiën
ten met rheumatische klachten of mensen met een aandoening aan de lucht
wegen zullen baat vinden bij een kuur in ’Bad Valkenburg’, hebben Duitse 
balneologen (zo heten kuurartsen daar) voorspeld op grond van een analy
se van het bronwater dat ter plekke wordt aangeboord. Twee waterpompen 
stuwen ieder uur vierhonderd kubieke water van 24,5 graden Celsius vier

honderd meter naar boven. En vanaf een diepte van 75 meter wordt drink
water opgepompt, dat ook al prima is voor de gezondheid. De Duitse ex
perts zijn volgens de dikke rapporten lyrisch over de zuiverheid en de gene
zende kracht van het water.
Wie ook beter hopen te worden van het Valkenburgse bronwater zijn de 
geldschieters, die samen voor bijna vijftig miljoen gulden als financiële 
bron gefungeerd hebben. De industriële ontwikkelingswerkers LIOF en 
MIP, de Amerikaanse belegger Venture Capital Investments en de Ther
mae Development Compagnie hebben ieder ongeveer een kwart van de 
aandelen in handen. Voorzitter van de Raad van Commissarissen is dr. 
Leon Lodewick, directeur van een ziekenhuis in Gouda en in universitaire 
kringen beter bekend als grondlegger van het Skillslab en auteur van het 
standaardwerk „Het Lichamelijk Onderzoek".
Om de investering goed rendabel te maken moeten gemiddeld per dag dui
zend bezoekers binnengehaald worden, die voor een kort verblijf van een 
uur 25 gulden kwijt zijn, voor een halve dag 32 en voor een hele dag 43 gul
den. Het lijkt Verschuur hoogst onwaarschijnlijk dat bijna alle 8.5 miljoen 
mensen die in een straal van honderd kilometer rond Valkenburg wonen, 
iedere dag weer de verleiding kunnen weerstaan om zich de weldaden van 
het water te laten welgevallen. Het zal eerst nog een jaartje wennen zijn 
voor de calvinistische Nederlanders, maar als zij eenmaal de Duitsers en de 
Belgen het goede voorbeeld hebben zien geven, moet het een koud kunstje 
zijn de streefcijfers te halen.
Een van de grote wensen van het waterparadijs blijft de medewerking van 
de universiteit. Het zou het centrum zeer welgevallig zijn als de universiteü 
haar aval gaf aan het gezondheidsheiligdom. Maar voorlopig ziet het daar 
niet naar uit. Verschuur en zijn mede-initiatiefnemer Jaspars hebben ooü 
een bezoek gebracht aan professor Paul Knipschild met het doel hem te 
overtuigen van de heilzaamheid van Thermae. Maar zoals bekend gelooft 
Knipschild zoiets niet voordat hij zichzelf heeft kunnen overtuigen. „Ze 
zijn een ochtend hier geweest om te praten over de geneeskrachtige wer
king van hun water. Ik heb hen gezegd dat hun verhaal me uiterst onwaar
schijnlijk leek en verder heb ik hen veel succes gewenst met hun pretpark- 
Later ben ik nog eens teruggebeld met de vraag of ik eens langs wilde ko
men. Dat doe ik ook zeker, omdat ik nu eenmaal nieuwsgierig ben. Ik denk 
dat het evenveel met gezondheid te maken heeft als ieder ander pretpark”- 
Dat de gezondheid als verkoopargument gebruikt wordt, kan Knipschild 
niet verbazen, „maar dit is natuurlijk het toppunt van placebo-therapie 
Het blijft heerlijk om je een dag te laten verwennen, of je nu gezond bent of 
niet. Een patiënt zal zich na zo’n dagje allicht beter voelen. Als je je geld 
daaraan wil uitgeven, moet je dat niet laten”.
Ook het Instituut voor Bewegingswetenschappen is via het Transferburo 
benaderd door Thermae 2000. Het IBW is druk bezig met het opstellen va)1 
het project „Bedrijfsfitness” en daaraan zou Thermae een belangrijke bij' 
drage kunnen leveren, denkt de directie. Maar of de mensen achter het fit
ness-project daar ook zo over denken, is nog maar de vraag. Frans Verstap; 
pen van het IBW zoekt zijn heil voorlopig op iets eenvoudiger niveau: „B'J 
bedrijfsfitness denken we toch eerder aan anti-rookcampagnes of gezonde 
voeding. De prijzen die gehanteerd worden lijken me eerder de bovenlaag 
van een bedrijf aan te spreken dan de arbeider. Maar als we in een later sta' 
dium op zoek gaan naar accomodaties, zullen we zeker eens in Valkenburg 
gaan kijken”.

Jacques Herraets
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